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Валерый 
КАРБАлеВIЧ

Прачытай сам і перадай другому.

ЗАЯВЛЕНИЕ

ШОК!

ЗА РЕШЕТКОЙ

Аднаго з лепшых беларускіх адвакатаў 
хочуць пазбавіць ліцэнзіі

Гродзенцы праз суд дамагаюцца сустрэчы з дэпутатам
Ленінскі суд Гродна адмовіў у задавальненні скаргі выбаршчыкаў 51-й акругі на рашэнне Гродзенскага гарадскога Савета дэпутатаў, 

які не задаволіў іх патрабаванне аб правядзенні сходу з дэпутатам Палаты прадстаўнікоў Ліліяй Кір’як.

Мы ни в коем случае 
не должны поддаваться 

на провокации и отвечать 
на жестокость жестокостью
Обращение Координационного совета к властям, 

силовым структурам, белорусскому народу

Анатолий Лебедько 
прекратил голодовку

Экс-глава Объединенной гражданской партии отбывает административный арест 
в Барановичах. Вчера жена отвезла ему передачу.

Чаму Беларусі 
патрэбна 

перамога мірных 
пратэстаў?

Візіт у турму А.Лукашэнкі, які меркаваўся як крок да 
разрадкі грамадскай напружанасці, наадварот, прывёў да 
эскалацыі супрацьстаяння. Тут і сілавыя сутыкненні 11 і 
12 кастрычніка. І ўльтыматум Святланы Ціханоўскай, у 
якім яна ўжо не заклікае да перамоў, а патрабуе зыходу 
Лукашэнкі ў бясспрэчным парадку. І заява намесніка 
міністра МУС Генадзя Казакевіча, што міліцыя гатова 
ўжыць агнястрэльную зброю.

Пасля падзей у Кыргызстане, дзе пратэстуючы 
народ адразу перайшоў да сілавых дзеянняў, за адзін 
дзень захапіў уладныя ўстановы і дабіўся перамогі, у 
медыях і сацыяльных сетках хто-ніхто параўноўваў іх 
з беларускімі рэаліямі. Маўляў, чаму б у нас так не 
зрабіць? Выказваліся думкі, што і нам трэба дзейнічаць 
больш рашуча.

Аднак любыя аналогіі з іншымі краінамі трэба 
праводзіць вельмі асцярожна. Беларусь і Кыргызстан 
– краіны з рознымі палітычнымі сістэмамі, не кажучы 
ўжо пра менталітэт народаў. У Кыргызстане існуюць 
даўнія супярэчнасці паміж насельніцтвам паўночных і 
паўднёвых рэгіёнаў. Там здаўна падтрымліваецца баланс 
сіл паміж імі, апазіцыя прадстаўлена ў парламенце і 
іншых органах улады.

У Беларусі ўсё па-іншаму. Тут існуе моцны, 
маналітны і кансалідаваны аўтарытарны рэжым. Ні 
адзін дзяржаўны інстытут фактычна не выбіраецца 
народам, не падсправаздачны народу, не кантра-
люецца народам. Усе яны прызначаюцца зверху 
Лукашэнкам. Існуе жорсткая ўладная вертыкаль. 
У парламенце, мясцовых органах улады няма 
апазіцыянераў. Дзяржаўны апарат ніяк не залежыць 
ад народа, таму і не рэагуе на яго патрабаванні, а 
захоўвае лаяльнасць А.Лукашэнку.

Акрамя таго, негвалтоўныя метады пратэсту 
абумоўліваюцца і рацыянальнымі прычынамі.

Найперш, у супрацьстаянні паміж мірнымі 
дэманстрантамі і ўзброенымі да зубоў прадстаўнікамі 
сілавых структур перавага заўсёды на баку апошніх.

Па-другое, шматлікія даследаванні пераможных рэва-
люцый паказваюць, што негвалтоўныя дзеянні пратэсту-
ючага народа былі больш эфектыўныя. Яны выклікаць 
спачуванне большасці народа, замежных суб’ектаў, а 
жорсткасць ахоўнікаў парадку, наадварот, сустракае 
асуджэнне.

Па-трэцяе, Уладзімір Пуцін публічна паабяцаў, што 
як толькі ў Беларусі ўспыхнуць беспарадкі, то ён ўвядзе 
сюды расійскія вайсковыя падраздзяленні.

Нарэшце, па-чацвёртае, самае галоўнае. Гвалтоўная 
рэвалюцыя нават у выпадку яе перамогі пакідае 
вялікі негатыўны след, цяжкую псіхалагічную траўму 
ў грамадскай свядомасці соцыуму. Вось цяпер мяжа 
паміж дабром і злом у беларускім канфлікце настолькі 
відавочная, ясная, празрыстая, што любому неангажава-
наму чалавеку лёгка рабіць выбар, на чыім баку праўда 
і справядлівасць. Пратэстуючы народ мае вялізную 
маральную перавагу. А ў выпадку грамадзянскай вайны, 
калі з’явяцца ахвяры, гэтая мяжа будзе ўжо не такая 
відавочная.

У беларускай рэвалюцыі ўжо ёсць ахвяры. Па меншай 
меры чатыры чалавекі загінулі ў выніку сілавога разгону 
супрацоўнікамі МУС народных пратэстаў. Хочацца, каб 
гэта былі апошнія ахвяры на алтар свабоды.

Фактычна цяпер на нашых вачах, нашымі рукамі 
ствараецца новая свабодная беларуская нацыя, гра-
мадзянская супольнасць. Гэта новае беларускае адрад-
жэнне. Менавіта цяпер закладваецца той падмурак, 
на якім будзе будавацца новая постлукашэнкаўская 
Беларусь. І вельмі хочацца, каб ён быў не замешаны 
на крыві.

Рэвалюцыя, якая перамагае з дапамогай гвалтоўных 
метадаў, стварае адпаведную грамадскую атмасфе-
ру. Насілле закладваецца ў палітычны, ментальны код 
абуджанага соцыуму. І ад яго цяжка будзе пазбавіцца. 
Палітычныя сілы па звычцы будуць выкарыстоўваць 
падобныя метады, якія аднойчы далі эфект. Насілле буд-
зе паўтарацца зноў і зноў.

Сёння беларусы выходзяць на вуліцу, бо ў краіне 
поўнасцю адстунічаюць легальныя механізмы абароны 
іх інтарэсаў. У дзяржаве няма нармальных пляцовак 
для грамадскіх дыскусій. Вось цяпер дэпутаты парла-
мента аб’явілі, што збіраюць прапановы для кансты-
туцыйнай рэформы. Але хто лічыць у Беларусі дзейны 
Нацыянальны сход органам народнага прадстаўніцтва? 
Адказ відавочны. На цяперашні момант 9,5-мільённы 
народ не мае сваіх прадстаўнікоў ні ў адным органе 
ўлады. Галоўным камунікатарам улад з народам стаў 
АМАП.

Людзі сыдуць з вуліцы тады, калі запрацуюць  нар-
мальныя дэмакратычныя механізмы, з дапамогай якіх 
насельніцтва можа даводзіць свае патрабаванні да ўлады. 
То-бок калі народ возьме ўладу ў свае рукі.

Гвалтоўныя метады ўжываюцца тады, калі не працу-
юць дэмакратычныя механізмы. Менавіта такія механізмы 
і павінны быць закладзены ў постлукашэнкаўскую дзяр-
жаву. Гэта мусіць стаць вынікам мірнай беларускай 
рэвалюцыі.

Завалим 
и следующую 
 пятилетку...

Заговорили о подготовке к оче-
редному Всебелорусскому народному 
собранию. В связи с этим правитель-
ство приоткрыло некоторые показатели 
прогноза на следующий год и будущую 
пятилетку. Однако уже можно под-
водить итоги уходящей пятилетки и 
сравнить их с тем «светлым будущим», 
которое нам сулили пять лет назад. 
Если коротко, практически ни один из 
контрольных параметров не выполнен. 
Ни по ВВП, ни по росту производи-
тельности труда и зарплат, ни по пен-
сиям, ни по экспорту, ни по жилью. 
Исключением может стать только уро-
вень инфляции, и то если Нацбанк ее 
удержит к концу года в запланирован-
ном 5-процентном показателе.

Если в этом году пока ВВП в минусе, 
то, по мнению разработчиков прогноза, 
его рост будет неуклонно ускоряться: в 
2021 году – 1,8%, 2022-м – 2,9%, 2023-м 
– 3,8%, 2024-м – 5,4% и в 2025 году – не 
поверите – 6%. А за пятилетку ВВП 
прирастет на 21,5%. На этот раз чинов-
ники рассчитывают, что основной при-
рост экономике даст не экспорт, а вну-
тренний спрос. Где же можно увидеть 
внутренний потенциал для ускорения 
экономики? Экономика в рецессии, 
предприятия обложены долгами, скла-
ды забиты готовой продукцией, непре-
рывно растет доля убыточных фирм и 
компаний, а вместе с ними и убытки.

Естественно, события после фальши-
вых президентских выборов в Беларуси в 
августе 2020 года не улучшили состояние 
экономики, которая и без этого давно 
работает по нисходящей. Как указывают 
аналитики, рост ВВП за истекающую 
пятилетку не дотянет и 107% при зада-
нии 112,1–115%. Среднегодовой при-
рост производительности труда сни-
зился с 5,82% в 2006–2009 годах до 
1,09% в уходящей пятилетке. ВВП за 8 
месяцев этого года снизился на 1,3%. 
При этом отмечается ускоренный рост 
убытков многих предприятий. На 1 
июля 2020 года они составили 5523,8 
млн рублей. Отдельные предприятия до 
60% и более своей выручки расходуют 
на погашение кредитов.

Может, не без этого разработчики 
планов на новую пятилетку проявили 
определенную скромность в прогноз-
ной динамике объемов ВВП в долла-
ровом эквиваленте: 2021 год – 61,256 
млрд, 2022-й – 64,829 млрд, 2023-й 
– 69,031 млрд, 2024-й – 74,618 млрд 
и 2025 год – 81,104 млрд «зеленых». 
Следовательно, достижение стомилли-
ардного ВВП, как то было предписано 
сверху, отодвинуто до лучших времен. 
Отметим, что наивысшее значение ВВП 
Беларуси достигнуто в 2014 году – 76 
млрд долларов.

Если разделить показатели ВВП 
в рублях на показатели в долларах, 
можно вывести динамику ку рса бело-
русского рубля к доллару по тем же 
годам пятилетки: 2,57; 2,63; 2,70; 2,76 

и 2,83. Здесь виды правительства, на 
мой взгляд, чересчур оптимистичны. 
Аналитики гадают, не достигнет ли уже 
к концу этого года курс доллара сим-
воличных 3 рублей. А у разработчиков 
и через пять лет этого не будет. Как 
будто наш экспорт взметнется вверх, 
потому что баррель нефти снова подо-
рожает до 100 и выше долларов, а тонна 
калийных удобрений на мировом рын-
ке будет стоить свыше 400 долларов. И 
возрожденный ПВТ вновь нам будет 
приносить миллиарды долларов чисто-
ганом. Полный апгрейд!

Или правительство забыло, что 
белорусский внешний госдолг с его 
гарантиями уже достиг 26,6 млрд дол-
ларов, или 65,5 млрд рублей, и под-
бирается к 50 процентам ВВП – «крас-
ной черте» для развивающихся стран? 
Что золотовалютные резервы Беларуси 
после того, как Нацбанк истратил в 
виде валютных интервенций на валют-
ной бирже в августе 1 млрд долларов, 
чтобы затормозить курсовое падение 
белорусского рубля, а Минфин выпла-
тил текущие долги, ужались с 8,8 до 7,4 
млрд долларов? А к 1 сентября госдолг 
Беларуси достиг рекордных 57,8 млрд 
рублей.

Чиновники анонсировали увели-
чение средней зарплаты по стране до 
1794,9 рубля, или в валютном эквива-
ленте с сегодняшних 490 до 687 дол-
ларов, в том числе за счет увеличе-
ния производительности труда на 22%. 
Кстати, рекордное значение средней 
зарплаты в Беларуси достигнуто в июле 
2014 года – 625 долларов. Зарплата учи-
телей превысит, по планам правитель-
ства, в 2025 году среднюю зарплату 
по стране, а зарплата врачей превысит 
ее в 1,5 раза. Но как обеспечить рост 
зарплат в бюджетной сфере, если госу-
дарственный бюджет, как в этом году, 
на следующий год планируется с дефи-
цитом? Для повышения зарплат бюд-
жетникам должна увеличиваться при-
быль в реальном секторе экономики, а 
она падает. Поэтому предпосылок для 
увеличения зарплат не просматривает-
ся. Если сравнить лучшие достижения 
страны по ВВП и средней зарплате, 
отмеченные в уже далеком 2014 году, с 
прогнозными показателями правитель-
ства на следующие пять лет, которые 
не известно, буду ли выполнены, мож-
но констатировать: хождение по кругу 
продолжается.

Сегодня для возрождения белорус-
ской экономики необходимо доверие 
общества к государственным институ-
там, к их действиям и к их планам. 
Поэтому начинать нужно не с «планов 
громадья», а с диалога между властями 
и обществом. Народ ждет не формаль-
ных перемен, а реальных. И к власти 
должны прийти новые люди, не обре-
мененные старыми догмами, а нацелен-
ные на современные методы управле-
ния страной. 

ДЗІВОСЫ

Выбаршчыкі 51-й акругі Гродна 
напрыканцы жніўня сабралі неабход-
ную колькасць подпісаў за тое, каб 
гарадскі Савет арганізаваў ім сустрэ-
чу з іх дэпутатам.

Падставай для сустрэчы стала 
тое, што дэпутат Лілія Кір’як ніякім 
чынам не адрэагавала на затрыманні 
і насілле над мірнымі пратэстоўцамі 
пасля выбараў. І гэта нягледзячы на 
тое, што яе выбаршчыкі неаднойчы 
звярталіся да яе з такім патрабаван-
нем.

Аднак гарадскі Савет палічыў, 
што такая сустрэча немэтазгодная, 
паколькі дэпутацкія паўнамоцтвы 
не даюць права на ўмяшальніцтва 
ў дзейнасць праваахоўных органаў. 
Выбаршчыкі падалі скаргу ў суд.

У судовым пасяджэнні 
прысутнічалі некалькі дзясяткаў 

заяўнікаў. Многія з іх абураліся 
рашэннем гарсавета і сведчылі аб 
бяздзейнасці дэпутата. Аднак суд, 
выслухаўшы іх аргументы, скаргу ўсё 
ж не задаволіў.

“Канешне, рашэнне суда нель-
га лічыць законным, – перакананы 
юрыст Дзмітрый Салаш. – У суда 
былі ўсе падставы, каб задаволіць 
нашу скаргу і абавязаць гарсавет 
правесці такі сход. Мы ж проста 
ініцыявалі сустрэчу з дэпутатам, 
каб паслухаць яе пазіцыю, магчыма, 
яна нам шмат што патлумачыла б. 
А нам проста тупа забаранілі”.

Асобна юрыст спыніўся на 
кампетэнцыі гарсавета: у Савета няма 
паўнамоцтваў забараняць сустрэчу.

“У іх ёсць права праверыць 
подпісы, якія мы ім падалі разам з 
лістом, каб яны сапраўды належалі 

выбаршчыкам гэтай канкрэтнай 
акругі. І арганізаваць месца для 
сустрэчы з дэпутатам. І гэта ўсё, на 
што меў права гарадскі Савет, а не 
адмаўляць у сустрэчы”, – канстатуе 
Дзмітрый Салаш.

Хаця рашэнне суда, прыня-
тае адносна іх скаргі згодна з 
заканадаўствам, не падлягае абскар-
джванню, тым не менш юрыст кажа, 
што ў выбаршчыкаў ёсць яшчэ адзін 
варыянт.

“Яны ўсё роўна будуць патраба-
ваць сустрэчы з Кір’як на падста-
ве таго, што, згодна з законам “Аб 
дэпутатах”, яна не правяла чар-
говую справаздачную сустрэчу з 
выбаршчыкамі”, – удакладняе юрыст.

Ён кажа, што папярэдняя дамова 
з дэпутаткай была, але пазней яна 
перастала выходзіць на сувязь: не 

адказвае на тэлефонныя званкі і ў 
сацсетках.

“Мы маем намер яшчэ раз 
адправіць ліст непасрэдна ёй, 
а таксама на адрас Палаты 
прадстаўнікоў, бо мы, яе 
выбаршчыкі, хочам з ёй сустрэц-
ца”, – кажа Салаш. Літаральна 
днямі выбаршчыкі напісалі зварот 
да Ліліі Кір’як з патрабаваннем, 
каб яна выступіла ў парламенце з 
ініцыятывай унесці змены ў закон 
“Аб масавых мерапрыемствах”.

Акрамя гэтага, выбаршчыкі 
маюць намер звярнуцца да 
дэпутаткі, з тым каб яна зноў-такі ў 
заканадаўчым сходзе агучыла іх пра-
панову: не рабіць такой паспешнай 
канстытуцыйнай рэформы, як на 
гэта настроілася выканаўчая ўлада.

“Як гэта наогул разумець – за 

два тыдні яны хочуць сабраць пра-
пановы па зменах у Канстытуцыю?! 
Такія рэчы з наскоку не робяцца, над 
гэтым гадамі працуюць найбольш 
кваліфікаваныя юрысты”, – дадае 
Дзмітрый Салаш.

Да ўсяго, дадае наш суразмоўца, 
у выбаршчыкаў акрамя пытанняў, 
звязаных з палітычным крызісам у 
краіне, насіллем сілавікоў у дачыненні 
да мірных грамадзян, ёсць і пытанні 
больш вузкай накіраванасці. У 
прыватнасці, праблемы азелянення 
горада, добраўпарадкавання і рамон-
ту кантралюемай дэпутатам акругі.

Выбаршчыкі, з яго слоў, маюць 
намер працаваць, і іх дэпутат папро-
сту не мае права заставацца ўбаку.

Міхал КАРНЕВіЧ.

В минувшие воскресенье и 
понедельник, 11 и 12 октября, 
против участников мирных 
шествий власть в очередной раз 
применила брутальные методы 
расправы, включая водометы, 
светошумовые гранаты, рас-
пыление слезоточивого газа, 
жестокие избиения и захваты 
граждан. Особенно чудовищно 
выглядит вчерашняя жесто-
кость со стороны силовых 
структур против вышедших на 
мирный марш пенсионеров.

В связи с произошедшим 
мы призываем власти к немед-
ленному прекращению эскала-
ции насилия и началу рассле-

дования по фактам жестокости 
против мирных белорусов. Мы 
также настаиваем на освобож-
дении всех политзаключенных. 
Помните: насилие не решает 
никаких задач и напрямую про-
кладывает путь к развязыванию 
гражданской войны в стране. 
Мы призываем власти садить-
ся за стол переговоров и немед-
ленно приступать к диалогу по 
поиску путей выхода из острого 
политического кризиса.

Мы призываем предста-
вителей силовых структур: не 
выполняйте приказы, направ-
ленные на избиения и рас-
правы над мирными участни-

ками шествий, не становитесь 
соучастниками преступлений, 
которые не имеют срока дав-
ности!

Мы призываем белорус-
ское общество, весь белорус-
ский народ проявить терпение 
и выдержку, довести до кон-
ца нашу мирную революцию. 
Мы ни в коем случае не долж-
ны поддаваться на провока-
ции и отвечать на жестокость 
жестокостью. Только массовые 
шествия, носящие постоянный 
и мирный характер, способны 
обеспечить и закрепить нашу 
победу, победу восставшего 
народа над тиранией!

Аляксандр Пыльчанка – адзін з самых 
аўтарытэтных адвакатаў, член Мінскай гарад-
ской калегіі адвакатаў з 1990 года, у 2010–2012 
гадах быў яе старшынёй. У апошні час абараняў 

Віктара Бабарыку, Марыю Калеснікаву і фігурантаў 
“цукровай справы”. Сёння павінна адбыцца калегія 
Мінюста, якая прыме канчатковае рашэнне.

Павел МАЗАК.

Напомним, что Анатолия 
Лебедько судили за участие в 
несанкционированной акции, 
его задержали 8 октября. После 
решения суда политик в знак 
протеста объявил голодовку.

– Светлана, расскажите, 
какие последние новости от 
вашего мужа? Как самочув-
ствие? Он продолжает голо-
дать?

– С ним в среду встречался 
адвокат. Слава Богу, из голо-
довки он вышел. Нам удалось 
его убедить, что здоровье доро-
же. Я мужа не видела, но, со 
слов адвоката, он держится 
бодро. Похудел, правда. Но я 
очень довольна, что он вышел 
из голодовки…

– Сколько дней он голодал?
– С минувшего четверга, 4–5 

дней, но точно сказать не могу.
Сегодня я ездила передать 

ему передачу. Людей возле изо-

лятора очень много, причем 
очень много машин с минскими 
номерами. Передачи начинают 
принимать с девяти утра, я при-
ехала около половины десятого 
и уже была сорок какая-то в 
очереди. А когда уезжала, там 
было под девяносто человек! 
Успеют ли все люди сдать свои 
передачи родственникам – 
большой вопрос.

Очень хочу надеяться, что 
Анатолия отпустят 23 октября. 
Нашей внучке 25 октября два 
года, хотелось бы, чтобы в этот 
день он был с нами. 

– Может, знаете, какие 
условия, сколько человек вме-
сте с ним в камере?

– Камера на 10 человек, 
на вчерашний день там было 
девять арестантов. По словам 
адвоката, прохладно, но место 
спальное у мужа есть, даже 
белье какое-то выдали! Еда – 

тюремная, сами понимаете. И 
то, что я сегодня кое-что пере-
дала – видимо, у них сегодня 
будет праздничный ужин. А 
еще сказали, что и помоются в 
душе!

– Передачу приняли без 
вопросов?

– Пересмотрели и разверну-
ли абсолютно все! Даже поло-
тенце пришлось разорвать на 
две части – сказали, что слиш-
ком большое, а им там полотен-
ца якобы вообще не нужны.

– Светлана, вначале 
Анатолий был в СИЗО на 
Окрестина…

– Сразу – да, а потом пере-
вели в Барановичи -- там много 
минчан, в том числе и те, кого 
задержали на воскресной акции 
протеста. Я так понимаю, пол-
ный изолятор…

Марина КОКТЫШ.
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Мiхася СКОБЛЫ

Не глядзі, 
Чаргінец, 
у чужы 
гаманец

На парадным мундзіры гэтага адстаўнога генерала, у 
якім ён любіць пакрасавацца перад фотакамерамі, я налічыў 
адзінаццаць ордэнаў і каля паўсотні медалёў. Можна падумаць, 
што яго ўладальнік наздзяйсняў подзвігаў на некалькіх войнах, 
штурмаваў рэйхстаг, падарваў лімонкай лінію Манергейма і ўзяў 
у палон японскага мікада, чым і скончыў Другую сусветную.

Але нічога падобнага ў паслужным спісе генерала і блізка 
няма. Дывізій ён у атаку не вадзіў, а ўзнагароды атрымліваў за 
міліцэйскую службу. Быў, праўда, зігзаг у генеральскай біяграфіі 
– удзельнічаў у савецкай інтэрвенцыі ў Афганістан, але, зноў жа, 
не баявым афіцэрам, а дарадцам пры штабе, дзе, як вядома, і 
вырашаецца, каго ўзнагароджваць.

Здавалася б, якая мне справа да абвешанага дзяржаўна-
савецкай біжутэрыяй па самы пуп адстаўнога служакі? Начапляў, 
то хай і носіць той мундзір, як бронекамізэльку. На мінскіх 
вуліцах апошнім часам пастрэльваюць, то ў такім пінжачку ўсё 
ж бяспечней. Не змаўчаць прымушае мяне адна акалічнасць. 
Вось ужо чатырнаццаць гадоў той генерал-адстаўнік сядзіць 
у дарагім майму сэрцу Доме літаратара, у кабінеце, які ў свой 
час займалі народныя паэты Максім Танк і Ніл Гілевіч. А на 
дзвярах, дзе віселі шыльдачкі з іхнімі прозвішчамі, цяпер вісіць 
шыльдачка “Мікалай Чаргінец, старшыня Саюза пісьменнікаў 
Беларусі”. І пад яго камандай каля 500 (цэлы батальён!) штыкоў, 
калі прыгадаць вядомае выслоўе класіка пра прыраўнянае да 
штыка пяро.

Паўтысячы вострых пісьменніцкіх пёраў – гэта ого якая сіла! 
Толькі чамусьці сілы тае не відаць і не чуваць.

Гэта пры жалю годным кіраванні Чаргінца (Саюз 
пісьменнікаў усё ж не пастарунак) наклад калісьці папулярнага 
“ЛіМа” зменшыўся разоў у дзесяць. Сёння прыкрый яго – ніхто 
і не заўважыць.

Гэта з ведама Чаргінца імёны шэрагу найвядомей-
шых пісьменнікаў унесены ў так званыя “чорныя спісы” 
дзяржвыдавецтваў, і выдаўцы паслухмяна карэкціруюць 
выдавецкія планы ў адпаведнасці з безапеляцыйным, як 
міліцэйскі пратакол, вызначэннем “чэсны” ці “нячэсны” той ці 
іншы творца.

Гэта пры маўклівай згодзе Чаргінца ў краіне закрыты сотні 
бібліятэк і беларускіх школ, ідзе напорыстая русіфікацыя ўсіх 
сфер жыцця. Заўсёды Саюз пісьменнікаў Беларусі выступаў на 
абарону ўсяго нацыянальнага. Толькі пры рускамоўным (прын-
цыпова!) старшыні маўчыць, як нямко.

Здаецца, не пікнуў ён і пра той гвалт, пра тое агрэсіўнае без-
законне, пра той дзяржаўны тэрор, ад якіх ужо больш за два 
месяцы калоціцца ўся Беларусь. Падалі свой голас заводы, тэа-
тры, акадэмічныя інстытуты, універсітэты, бальніцы, творчыя 
арганізацыі, спартсмены і пенсіянеры. А СПБ – як вады ў рот 
набраў. Ці хоць жывы яго нязменны васьмідзесяцітрохгадовы 
камандзір?

Жывы. Нядаўна ён на сваім персанальным сайце даў гнеўную 
водпаведзь Алене Малочка, якая на старонках “Народнай Волі” 
асмелілася пацікавіцца, на што трацяцца Чаргінцом і яго каман-
дай атрыманыя з дзяржбюджэту грошы. І немалыя – каля 
175.000 долараў толькі ў гэтым годзе. Здавалася б, нармальнае 
пытанне падаткаплацельшчыкаў. Але яно чамусьці вывела з 
сябе Чаргінца, і ён наплёў сем кашоў з палукашкам.

І пра тое, што ў яго падпарадкаванні ўсяго 12 штат-
ных адзінак. І пра тое, што істотную частку грошай у яго 
забірае назад дзяржава – у якасці арэнднай платы за займа-
ныя плошчы ў Доме літаратара. І пра 20.000 літсустрэч 
сваіх падапечных з чытачамі (у што, прама скажам, верыц-
ца слаба). І пра свайго канкурэнта – Саюз беларускіх 
пісьменнікаў, які раскашуе на замежныя гранты і з гэтай 
прычыны з’яўляецца “не совсем белорусской организаци-
ей” (хоць СБП зарэгістраваны ў тым самым Мінюсце, што 
і чаргінцоўскі саюз). І пра “попахивающую нацистской 
гнильцой” літаратурную прэмію Гедройца, якую саюз-кан-
курэнт штогод размяркоўвае сярод сваіх…

Адным словам, расхадзіўся, як халодны самавар. З логікай 
самавара асабліва не паспрачаешся, заўважу толькі, што 
заглядаць у чужы гаманец не вельмі прыстойна. І што не 
ад добрага жыцця “нячэсныя” пісьменнікі шукаюць сёння 
мецэнатаў для сваіх прэмій, у тым ліку за мяжой. Зрэшты, 
што тут благога? І Нобелеўская прэмія – цалкам мецэнац-
кая, нечым для чуйнага чаргінцоўскага носа таксама, відаць, 
“попахивающая” (пэўна што дынамітам, бо Альфрэд Нобель, 
як вядома, не памідоры ў цяпліцы гадаваў). Як ні круці, 
замежныя прэміі – гэта прыцягнутыя з-за бугра інвестыцыі, 
а бясконца даіць бюджэт роднай дзяржавы – на гэта шмат 
розуму не трэба.

Выказаўся ў сваёй водпаведзі Чаргінец і пра мізэрныя 
(“бамжоўскія”) пісьменніцкія пенсіі. Так, мімаходзь, асабліва не 
ўдаючыся ў праблему. Сам то ён атрымлівае генеральскую (плюс 
заробак старшыні).

Зарабіў – хай спажывае на здароўе. Гэта Нілу Гілевічу 
даводзілася кнігі за ўласную пенсію выдаваць, эканомячы на 
леках. Чаргінцу, трэба думаць, гэта не пагражае. У любой 
кнігарні ад яго тамоў аж паліцы трашчаць. Днямі, узяўшы ў рукі 
адзін з тамоў, выдадзены ў 2008 годзе, я са здзіўленнем прачытаў 
на першай старонцы – “рецензент Василь Быков”. Але ж ён 
памёр у 2003-м! Хіба і на тым свеце Быкаву даводзіцца Чаргінца 
рэцэнзаваць…

Здзівіцца і той, хто паспрабуе спраўдзіць іншыя дасягненні 
Чаргінца. Скажам, ён неаднойчы прызнаваўся, што з’яўляецца 
лаўрэатам міжнароднай прэміі імя С.Міхалкова і героем Кнігі 
рэкордаў Гінеса – “за разноплановые достижения в области нау-
ки и культуры”. Але на афіцыйных сайтах названых інстытуцый 
“лаўрэат і рэкардсмен” Мікалай Чаргінец не значыцца…

А найбольш здзівіўся б той жа Максім Танк, калі б даведаўся, 
што ягоны кабінет заняў літаратар, якога пры ім з трэскам 
пракацілі падчас прыёму ў Саюз пісьменнікаў. Ніл Сымонавіч 
Гілевіч у сваім дзённіку засведчыў: пры абмеркаванні кандыдатаў 
падняўся Іван Пташнікаў (ва ўсе часы творца аўтарытэтны) і 
заявіў: “Вельмі паважаю міліцыю і вельмі люблю чытаць дэтэк-
тывы, але вось гэта ніякага дачынення да літаратуры не мае”. І 
кінуў на стол кніжку аўтара-няздары.

Таго самага, які сёння кіруе шчодра фінансаваным з бюджэ-
ту Саюзам пісьменнікаў, ва ўсім падтаквае ўладзе і час ад часу 
дастае з шафы сваю прапахлую нафталінам бронекамізэльку з 
танненькіх, пераважна юбілейных, медалёў...

Сколько денег государство 
тратит на силовиков

В Беларуси продолжается работа над проектом бюджета на 2021 год. Naviny.by решили посмотреть, 
как в последние годы менялись траты на национальную оборону и силовиков.

В 2018 году произошло достаточно важ-
ное событие, которое белорусское общество 
в большинстве своем не заметило.

Бюджетные расходы страны на националь-
ную оборону впервые превысили один миллиард 
рублей. По сравнению с 2017 годом эти расходы 
выросли на 16%, составив 1,1 млрд рублей.

По статье «Судебная власть, правоохра-
нительная деятельность и обеспечение без-
опасности» в бюджете-2018 предусматрива-
лось выделение 2,1 млрд рублей (рост соста-
вил тоже 16%).

В том числе на органы внутренних дел 
предполагалось выделить почти 800 млн 
рублей (рост 15%).

В 2019 году расходы на нацоборону снова 
увеличились – в этот раз на 135 млн рублей. 
Еще 191 млн рублей государство добавило к 
тратам на судебный корпус и правоохраните-
лей, включая 63 млн рублей – на работу ОВД.

В 2020 году на национальную оборону из 
республиканского бюджета было выделено 
уже 1,3 млрд рублей. То есть по сравнению с 
2018 годом расходы увеличились на 16%, или 
на 215 млн рублей.

Статья расходов «Судебная власть, пра-
воохранительная деятельность и обеспече-
ние безопасности» в бюджете за этот год 
составила 2,5 млрд рублей – рост по сравне-
нию с 2017 годом составил 28%.

При этом на органы внутренних дел бюд-
жет-2020 выделял 915 млн рублей (рост на 
26% по сравнению с 2017 годом).

Проект бюджета на 2021 год будет дора-
ботан в октябре, планируется, что он вновь 
будет дефицитным.

Как стало известно, расходы на наци-
ональную оборону в следующем году пред-
полагается увеличить на 31% – до 1,7 млрд 
рублей. А финансирование судебной власти 
и правоохранительной деятельности – на 
12%, до 2,8 млрд рублей.

В том числе поддержка органов вну-
тренних дел будет увеличена на 12% 
– до 1,023 млрд рублей. Таким образом, 

траты в госбюджете на правоохрани-
телей впервые превысят цифру с девя-
тью нулями.

Здесь будет уместным привести суммы, 
которые государство намерено потратить на 
национальную экономику.

Расходы по этой статье в 2021 году выра-
стут всего на 6% – до 3,7 млрд рублей.

При этом выделение бюджетных денег 
на некоторые отрасли предлагается вообще 
сократить.

Так, финансирование промышленно-
сти может быть снижено на 3%, до 960 млн 
рублей, ЖКУ и жилищного строительства – 
на 20%, до 400 млн рублей.

Будете ли вы голосовать 
за такие огромные расходы в 2021 году 

на силовые структуры?
Наталья ТАРАСЕНКО, член 

Постоянной комиссии Палаты 
представителей по правам чело-
века, национальным отношени-
ям и средствам массовой инфор-
мации:

– Я по телефону никаких ком-
ментариев не даю.

Игорь МАРТЫНОВ, замести-
тель председателя Постоянной 
комиссии Палаты представителей 
по национальной безопасности, 
полковник:

– Я еще не смотрел все эти 
данные подробно, но нацио-
нальная оборона подразумева-
ет достаточно объемный спектр 
задач, которые необходимо 
решать. Если проводить парал-
лели, то по сравнению с другими 
странами по расходам на нацио-
нальную оборону мы находимся 
даже ниже серединного уровня. 
Западные страны на националь-
ную оборону тратят порядка 
одного процента от ВВП, а у 
нас – максимум 1,3–1,5 процен-
та. Для сравнения: у Польши и 
Литвы затраты на националь-
ную оборону составляют 2,5 
процента. Возьмите даже такой 
вопрос, как закупка вооруже-
ния. Знаете, сколько строит аме-
риканский истребитель F-16? 
120 миллионов долларов. Один 
танк – современный, например, 
модернизированный Т-72, Т-90 
– 2,5–3 миллиона долларов. Это 
все тоже национальная оборона.

Готов ли я голосовать за уве-
личение расходов на националь-
ную оборону? Еще не могу ска-
зать об этом, потому что пока не 
работал с бюджетом – он только 
поступил в профильную комис-
сию, я его не изучал. Но надо 
внимательно посмотреть на все 
статьи расходов, на что конкрет-
но идет это увеличение средств. 
Если на приобретение вооруже-
ния – конечно, поддержу, потому 
что надо обновлять технику, те же 
средства противовоздушной обо-
роны и многое другое.

Уровень нашей националь-
ной безопасности – это гарантия 
нашей независимости и террито-
риальной целостности.

Андрей САВИНЫХ, пред-
седатель Постоянной комиссии 
Палаты представителей по меж-
дународным делам, экс-посол 
Беларуси в Турции:

– Если честно, я пока цифр не 
видел, но буду все внимательно 
смотреть, просто сейчас я на боль-
ничном и, к сожалению, выключен 
из активного рабочего процесса. 
Точно знаю, у нас большая про-
блема с пенсиями и с зарплатами 
бюджетников, прежде всего – пре-
подавателей. Это те вещи, которые 
для меня после разговоров с моими 
избирателями являются приори-
тетными. И эти вещи я обязательно 
буду поддерживать. Ну и надо смо-
треть, действительно ли идет такое 
серьезное увеличение расходов на 

силовые структуры и чем оно обо-
сновано.

Олег ГАЙДУКЕВИЧ, замести-
тель председателя Постоянной 
комиссии Палаты представителей 
по международным делам:

– Я пока не видел законопроект 
о бюджете, а когда увижу, изучу, 
обязательно все прокомментирую. 
Думаю, и обсуждения будут. Но 
в целом я сторонник поддержки 
нашей национальной безопасно-
сти. Потому что не поддержим мы 
– другие подхватят эту тему. Так 
что поговорим на эту тему позже, 
когда все депутаты получат зако-
нопроект.

Олег СУКОНКО, член 
постоянной комиссии Совета 
Республики Национального 
собрания Республики Беларусь 
по образованию, науке, культуре 
и социальному развитию:

– Я еще не видел бюджета, а то, 
что цитируется, – это все разго-

воры пока. Когда увижу реальные 
цифры, проект закона, тогда буду 
решать, как голосовать.

Виктор ЧАЙЧИЦ, член Совета 
Республики Национального 
собрания Республики Беларусь 
седьмого созыва от города 
Минска:

– Бюджет – он ведь не с потол-
ка берется. Всегда выясняется и 
обосновывается, для чего нужны 
расходы на то или иное направле-
ние. И если экономисты все про-
считали, а Министерство оборо-
ны пришло к выводу, что нужно 
увеличить расходы на националь-
ную оборону, значит, есть причи-
ны. Этот вопрос еще будет обсуж-
даться, и в парламенте в том чис-
ле. Но на сегодняшний день я не 
имею оснований сказать, что не 
доверяю тем специалистам, кото-
рые работали по данной теме. 
А поддержат ли законопроект о 
бюджете депутаты – время пока-

жет. Могу еще добавить: народ, 
который не хочет кормить свою 
армию, будет кормить другую. Об 
этом не стоит забывать.

Валерий ВОРОНЕЦКИЙ, член 
Постоянной комиссии Палаты 
представителей по международ-
ным делам:

– Я готов голосовать за уве-
личение расходов на образование, 
на культуру, на здравоохранение 
и на все то, что улучшает само-
чувствие наших граждан. На самом 
деле страна и государство людям 
даны для того, чтобы комфортно 
жить, самореализовываться, раз-
виваться. Вопросы национальной 
обороны и безопасности, безуслов-
но, тоже очень важны, и правопо-
рядок должен быть на основе зако-
на. Главное, чтобы закон выполнял-
ся, и правоохранительные органы 
занимались охраной правопорядка, 
а не другими функциями.

Даша ПАВЛОВСКАЯ.

ОТ РЕДАКЦИИ
Внимательные читатели наверняка замети-

ли: почти все, к кому мы обратились с вопро-
сом «Будете ли вы голосовать за такие огром-
ные расходы в 2021 году на силовые структу-
ры?», ответ свели к Министерству обороны. И 
ни слова о том, что, скажем, на 12 процентов 
планируется увеличить расходы на содержание 
тех же органов внутренних дел. А что, есть 
острая необходимость в такой же пропорции 
наращивать расходы на обслуживание судеб-
ной системы?

Удивительные депутаты – никто, кроме 
Валерия Воронецкого, не заикнулся, что в первую 
очередь надо подумать, как увеличить расходы на 
национальную экономику, образование, культуру, 
здравоохранение. Неужели они думают, что бело-
русские налогоплательщики согласятся с тем, что 
наша страна и дальше будет милитаризироваться, 
в то время как благосостояние народа падает?

Учитывая особую важность проблемы, редак-
ция «Народной Воли» предлагает всем желающим 
высказаться по этой теме на страницах следую-
щих номеров газеты.

Таццяна Севярынец – 
на волі

Маці палітвязня Паўла Севярынца адпусцілі дадому 
з СІЗА па патрабаванні медыкаў.

Республиканский профсоюз 
работников здравоохранения 

не встал на защиту 
академика Мрочека

У Пасольстве Швецыі пасяліліся 
Кузнечыкі

Сын і бацька з Віцебска ўжо больш за месяц знаходзяцца на 
тэрыторыі шведскай амбасады ў Мінску.

ПЕРАСЛЕД

СІТУАЦЫЯ

Таццяну Севярынец затрымалі 
ў Віцебску 14 кастрычніка, у Дзень 
маці, каля пад’езда ўласнага дома і 
завезлі ў Першамайскі РАУС. Там 
яе пратрымалі да дзвюх гадзін 
ночы, а затым адвезлі ў следчы 
ізалятар.

Яе муж Канстанцін 
Севярынец распавёў TUT.BY, 
што ў СІЗА Таццяне зрабілася 
дрэнна – узняўся ціск, здарыўся 
гіпертанічны крыз. Медыкі, якіх 
выклікалі ў ізалятар, настаялі, 

каб жанчыну па стане здароўя 
адпусцілі дадому. Супрацоўнікі 
міліцыі былі вымушаны падпарад-
кавацца патрабаванню ўрачоў.

Таццяна Севярынец рас-
павяла, што яе вінавацяць ва 
ўдзеле ў маршы пенсіянераў 
у Віцебску 12 кастрычніка. У 
той дзень група пенсіянераў 
прайшла каля 300 метраў па 
цэнтры горада да гарвыкан-
кама, яны хацелі сустрэцца з 
прадстаўнікамі ўлады.

Нагадаем, што 11 верас-
ня жыхары Віцебска Віталь і 
Уладзіслаў Кузнечыкі схаваліся 
на тэрыторыі амбасады Швецыі, 
жадаючы папрасіць палітычнага 
прытулку, і з таго часу не 
пакідаюць межы дыпламатычнага 
прадстаўніцтва.

Віцябляне ўдзельнічалі 6 верас-
ня ў акцыі пратэсту ў абласным 
цэнтры, падчас якой адбылася 
жорсткая сутычка з міліцыяй. 
Кузнечыкі баяліся затрымання, 
а таму і вырашылі схавацца ў 
Пасольстве Швецыі.

Зараз стала вядома, што 
Камітэт па катаваннях ААН 
звярнуўся да ўлад Швецыі з прось-
бай забяспечыць недатыкальнасць 
Віталю і Уладзіславу Кузнечыкам. 

Сяргей ЗАБЛОЦКі.

КТО ЕСТЬ КТО

Кто не слышал – известный кар-
диолог, академик Александр Мрочек  
был внезапно уволен с должности 
директора РНПЦ «Кардиология».

На митинг в поддержку извест-
ного доктора вышли десятки рядо-
вых белорусов. И трудовой коллектив 
РНПЦ также не остался в стороне: 
коллеги Александра Геннадьевича 
написали письмо-петицию в 
Республиканский комитет профсоюза 
работников здравоохранения с требо-
ванием защитить академика, помочь 
восстановить выдающегося белорус-
ского ученого, уникального врача на 
прежнем месте работы. Потому что 
нельзя разбрасываться такими уни-
кальными специалистами, потому что 
«ОМОН не лечит» – как было написа-
но на одном из плакатов, с которыми 
вышли на улицу люди.

Как же прореагировал на пети-
цию Республиканский профсоюз 
работников здравоохранения под 
председательством Вячеслава Шило?

Как рассказала нам Наталья 
Казаева, председатель профкома 
РНПЦ, ответ был получен в срок, 
то есть через две недели. В нем были 
выражены сожаления по поводу слу-
чившегося и надежда, что при новом 
директоре коллектив РНПЦ добьет-
ся не меньших успехов. По суще-

ству вопроса, уточнила Наталья 
Анатольевна, было добавлено, что 
юридических оснований для оспари-
вания увольнения нет.

Ах, какое гражданское лице-
мерие: люди обращаются за кон-
кретной помощью, а им выражают 
«сожаление и надежду»! Вот яркий 
пример бюрократической эквили-
бристики: то есть мы вас любим и 
деньги с вас не забываем регулярно 
получать, но защитить не имеем воз-
можностей. А для чего тогда вообще 
трудовому коллективу нужен респу-
бликанский профсоюз, если нани-
матель имеет право уволить «в одну 
калитку» по своему желанию даже 
такого заслуженного человека, как 
доктор Мрочек? Зачем вообще эта 
многоярусная структура, которая 
собирает немалые взносы, но «по 
существу вопроса» совершенно бес-
сильна? Какой-то атавизм: «профсо-
юзы – школа коммунизма». Но пора 
бы уже школу закончить и выйти на 
конкретную деятельность с резуль-
татами!

Наталья Казаева отказалась отве-
чать «Народной Воле» более подроб-
но на вопрос о взаимоотношениях 
с вышестоящей профсоюзной струк-
турой, ссылаясь на то, что не давала 
согласия на интервью. Но, в принци-

пе, ясно, что Республиканский про-
фсоюз работников здравоохранения, 
как и другие такие же ведомственные 
профсоюзы, – это «жировые отложе-
ния» на теле каждого трудового кол-
лектива страны. Они полностью под-
чинены власти, совершенно несамо-
стоятельные структуры. Конфетные 
наборы к Новому году – предел их 
возможностей. Да, конечно, неболь-
шой процент членов профсоюзов 
еще могут получить один раз в жиз-
ни бесплатную путевку в санаторий. 
Но жизненно важные вопросы: кон-
фликт между нанимателем и работ-
ником, защита от произвола властей 
– они решить не в состоянии.

И господин Шило, образно гово-
ря, оказался марионеткой в руках 
власти. Не проявил он себя как 
защитник прав членов профсоюза, не 
поддержал многочисленный коллек-
тив РНПЦ «Кардиология», который 
дружно проголосовал за восстанов-
ление в прежней должности акаде-
мика Александра Мрочека. И вооб-
ще, имеет ли сам В.Шило моральное 
право после всего, что произошло с 
академиком А.Мрочеком, занимать 
пост руководителя Республиканского 
комитета профсоюза работников 
здравоохранения?

Елена МОЛОЧКО.
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Александр ФеДУТА Законно ли применять 
во время маршей боевое 

оружие, водометы и газ? 
Объясняет полковник милиции в отставке
Силовики в последние дни на акциях протеста стали действовать более брутально: использовали против людей пожилого 

возраста слезоточивый газ и светошумовые патроны, в воскресенье в числе прочего были и водометы. Замминистра 
внутренних дел Геннадий Казакевич обвинил протестующих в том, что они действуют все более радикально, и предупредил о 

том, что милиция оставляет за собой право применять спецсредства и боевое оружие. Это все законно?
Вот разъяснения на этот счет Владимира Шиенка, доктора юридических наук, профессора,  полковника милиции в отставке.

Показалось? 
Стреляй!

12 октября первый заместитель министра внутренних дел 
Геннадий Казакевич заявил: «Сотрудники органов внутренних 
дел и военнослужащие внутренних войск в случае необходимо-
сти будут применять спецсредства и боевое оружие». Заявил 
он об этом на следующий день после очередного марша про-
теста, основное число участников которого составляли пенсио-
неры. Так называемый «марш бабушек».

Полковника Казакевича неожиданно поддержал «гуманита-
рий» – кандидат философских наук, заведующий отделом соци-
ологии государственного управления Института социологии 
НАН РБ Николай Щекин. По его мнению, «в данном контексте 
следует принимать комплекс мер по недопущению ситуации 
– от идеологических (образовательных и просветительских) 
форм до более жестких с применением спецсредств и оружия для 
обеспечения правопорядка». Так сказать, подвел философскую 
базу. То есть напрямую стрелять не призвал, но дал понять, что, 
да, следует!

Ни Казакевич, ни Щекин так и не сказали, в какой именно 
момент увидят они «необходимость» применения оружия. Но, 
надо полагать, определять эту «необходимость» будет не закон 
и даже не подзаконный акт, а сам боец МВД или тихарь без 
опознавательных знаков, которому вдруг покажется (ну бывает 
ведь, правда?), что бабушка бросила ему не цветок, а бутылку 
с «коктейлем Молотова». Чего в сумраке не случается! А потом 
уже он в ответ, защищаясь, стреляет в нее из табельного ору-
жия. Ему показалось – он выстрелил. Может быть, попал.

На этом фоне я вспоминаю памятное высказывание 
Владимира Путина на пресс-конференции по поводу событий в 
Крыму в 2014 году: «И пускай попробует кто-то из числа воен-
нослужащих стрелять в своих людей, за которыми мы будем 
стоять сзади, не впереди, а сзади. Пускай они попробуют стре-
лять в женщин и детей! И я посмотрю на тех, кто отдаст 
такой приказ на Украине».

В Украине отдать такой приказ не посмел никто. Но в самой 
России в декабре 2015 года президент подписал закон, разре-
шающий стрелять в женщин и детей. Радио «Свобода» коммен-
тировало: «Спецслужбы имеют право стрелять по женщинам, 
несовершеннолетним и людям с инвалидностью «в случаях 
вооруженного сопротивления». Допускается также применение 
нелетального оружия против беременных женщин».

Но там речь идет именно о вооруженном сопротивлении, 
хотя даже в этом случае ситуация с санкционированной стрель-
бой по детям и беременным женщинам кажется дикостью. 
В нашем случае никто из протестующих с оружием в руках 
замечен не был. И о какой именно «радикализации протестов» 
говорит полковник Казакевич, на чьих брюках кровавой поло-
сой уже проступают генеральские лампасы, просто непонятно.

Зато понятно другое. Господин Казакевич отстаивает право-
ту государства в любом случае определять, есть право на 
насилие, вплоть до выстрела, или нет его. Он спокоен, как 
всякий фанатик на службе. Но это не означает, что он не 
боится. Николай Бердяев в свое время писал: «Человек всегда 
совершает насилие из страха. Аффект страха глубоко связан 
с фанатизмом и нетерпимостью. Излечение от страха и было 
бы излечением от фанатизма и нетерпимости. Фанатику диа-
вол всегда кажется страшным и сильным, он верит в него более, 
чем в Бога».

Последнее замечание очень показательно. Уже двух право-
славных священников судят за участие в несанкционирован-
ных акциях – хотя уж они-то явно нигде и никому не оказы-
вали сопротивления, а были со своей паствой там, где была 
она, поддерживая ее духовно. О взломах католического костела 
в центре Минска, о запрете на въезд главе белорусской рим-
ско-католической церкви Тадеушу Кондрусевичу сказано уже 
чрезвычайно много. Чиновнику – а чиновник хотя и не всегда 
фанатик, но всегда следует приказу свыше, добровольно отка-
завшись от права мыслить и анализировать, – насилие всего 
кажется более важным и могущественным, чем милосердие, и в 
этой системе координат места настоящей вере нет. Ну разве что 
православному атеизму.

Страх движет теми, кто готов отдать приказ. Страх – и 
уверенность в своей безнаказанности. Мой приятель рассказы-
вал, что его жена на одном из маршей подошла к оснащенным 
щитами и дубинками мужчинам и крикнула им в лицо:

– Вы что, не понимаете, что вас всех сдадут, а сам он сбе-
жит? Не знаете этого?!

И вдруг услышала в ответ:
– Знаем.
Они всё знают.
Всё знает прокуратура. Конкретного прокурора когда-

нибудь будут судить не за действие, а за бездействие – за неже-
лание возбудить уголовное дело по явному нарушению закона. 
За неготовность отстаивать закон. И – куда он денется? Ведь в 
ряде случаев, как, например, в случае с погибшим Александром 
Тарайковским, все доказательства просто налицо. Видеозаписи 
есть. Но дела нет.

Будут судить следователя за явную фальсификацию матери-
алов следствия, доказательств вины или невиновности.

Будут судить начальника СИЗО, допустившего к себе в 
учреждение без письменного приказа лиц, наносивших увечья 
задержанным.

И только тихаря, выстрелившего в пожилую женщину, 
которая бросит в него букет, судить не будут. Потому что ему – 
«покажется», что летит не букет, а бутылка.

На них, на тех, кто скрывает свое лицо, и рассчитаны заяв-
ления полковника Казакевича. Но я посоветовал бы ему про-
честь следственные материалы, скажем, украинских следовате-
лей 2015–2016 годов. Просто так, на всякий случай. Там можно 
найти много интересного – в том числе и о полковниках.

 – Кто решает, когда можно 
применять спецсредства, а когда 
нет?

– Порядок применения оружия, 
как и физической силы, а также 
специальных средств, к которым 
относятся дубинки, наручники, 
слезоточивый газ, светошумовые 
гранаты и другое, регулируется 
нормами главы 5 Закона «Об орга-
нах внутренних дел Республики 
Беларусь».

Так, статьей 26 определены 
условия и пределы применения 
физической силы, специальных 
средств, оружия, боевой и специ-
альной техники. Очень важный 
момент: в первой части статьи 
говорится, что сотрудник органов 
внутренних дел при выполнении 
задач по защите жизни, здоровья, 
чести, достоинства, прав, свобод 
и законных интересов граждан, 
интересов общества и государства 
от преступных и иных противо-
правных посягательств применя-
ет физическую силу, специальные 
средства, оружие, боевую и спе-
циальную технику, если иными 
способами выполнение этих задач 
не представляется возможным. 
Другими словами, если, к примеру, 
пять специально подготовленных 
сотрудников задерживают одно-
го человека, причем более слабого 
физически, то нет нужды избивать 
его дубинками или травить газом, 
потому что у них у пятерых силы 
как минимум в пять раз больше.

Физическая сила, специальные 
средства и так далее применяются 
по усмотрению сотрудников орга-
нов внутренних дел – то есть они 
сами принимают решение, исходя 
из складывающейся ситуации, но 
в случаях, предусмотренных зако-
ном. Важно, что применению этого 
всего должно предшествовать чет-
ко выраженное и очевидное для 
лица, против которого спецсред-
ства применяются, предупрежде-
ние о намерении их применить, за 
исключением случаев, когда про-
медление в их применении создаст 
непосредственную опасность для 
жизни граждан или может повлечь 
иные тяжкие последствия. Об этом 
прямо говорится в части 2 статьи 
26 этого закона.

Если разобрать случай в Гродно 
с 13-летней девочкой и ее отчи-
мом, то какая там была опасность 
для сотрудников и иных граждан, 
зачем применили спецсредства?

К тому же, согласно статье 28 
закона, «специальные средства 
запрещается применять в отноше-
нии женщин с видимыми призна-
ками беременности, лиц с явными 
признаками инвалидности, несо-
вершеннолетних, когда их возраст 
очевиден или известен, за исключе-
нием случаев совершения указан-

ными лицами вооруженного либо 
группового нападения или иных 
действий, угрожающих жизни или 
здоровью граждан». (Напомним, 
девочка говорит, что в какой-то 
момент силовики стали распылять 
газ. Ранее в милиции поясняли, что 
газ на 13-летнюю девочку в Гродно 
не распыляли, а применили его про-
тив ее отчима, потому что он вел 
себя агрессивно).

И, наконец, после применения 
спецсредств сотрудник внутрен-
них дел в случае необходимости 
должен оказать помощь людям, а 
на гродненском примере мы видим 
на видео, как девочку волокут по 
асфальту.

По закону сотрудник органов 
внутренних дел не несет ответ-
ственности за вред, причиненный 
в результате применения специаль-
ных средств, если не превышены 
пределы необходимой обороны или 
меры, необходимые для пресечения 
преступлений и административ-
ных правонарушений, задержания 
лиц, их совершивших, преодоления 
противодействия законным требо-
ваниям сотрудников органов вну-
тренних дел в случаях, когда нена-
сильственными способами это сде-
лать невозможно. Однако в случае 
в Гродно, на мой взгляд, примене-
ние газа не диктовалось ситуацией.

– Замминистра внутренних 

дел Геннадий Казакевич обвинил 
протестующих в том, что они дей-
ствуют все более радикально, и 
предупредил, что милиция остав-
ляет за собой право применять 
спецсредства и боевое оружие.

– В статье 29 данного закона 
говорится, что сотрудник внутрен-
них дел имеет право на применение 
оружия, то есть на производство 
выстрела из него в случае нападе-
ния на него или иного гражданина, 
когда их жизнь или здоровье под-
вергаются опасности. Иными сло-
вами, оружие можно применять, 
если на сотрудника нападает воо-
руженный человек – вооруженный, 
например, ножом. Но если бабушка 
с зонтиком нападает на сотрудника 
или подросток, а сотрудник физи-
чески здоровее – в этом случае ему 
ничего не угрожает.

Оружие также может приме-
няться в отношении нападающего 
в составе группы или нападения 
с применением оружия или взры-
вов, поджогов и иных общеопас-
ных способов, использованием 
транспортных средств, машин 
или механизмов, на жилые поме-
щения или иные законные владе-
ния граждан, помещения, иные 
объекты организаций, войсковой 
или служебный наряд органов 
внутренних дел, на лиц или объ-
екты, охраняемые органами вну-

тренних дел. Простыми словами, 
сотрудники ОВД могут исполь-
зовать оружие, если толпа людей 
нападает на магазины, квартиры, 
здания органов внутренних дел, 
охраняемые объекты, на войско-
вой или служебный наряд. Но 
они могут использовать оружие, 
только чтобы отразить нападе-
ние. Если люди стоят, идут, их 
действия не угрожают жизни и 
здоровью других людей и вдруг 
в отношении них применяют-
ся спецсредства или оружие, то, 
конечно, это уже совсем другая 
ситуация.

Также милиция может приме-
нять оружие против совершающего 
захват и удержание человека в каче-
стве заложника, если у сотрудника 
внутренних дел забирают оружие 
или боевую или специальную тех-
нику и нападают, чтобы забрать ее, 
если люди застигнуты при совер-
шении этих преступлений и для 
того, чтобы предотвратить какое-
то более тяжелое преступление. 
Милиционер с помощью оружия 
имеет право позвать на помощь, 
обезвредить опасное животное, 
остановить машину, стреляя по 
колесам, если водитель отказывает-
ся останавливаться.

В законе сказано, что оружие, 
как, впрочем, и спецсредства, мож-
но использовать и в других слу-
чаях, определяемых президентом 
Республики Беларусь. Но в таком 
случае должен быть соответствую-
щий письменный документ. Указ, 
например, где четко конкретизи-
руются соответствующие вопросы.

Что касается боевой и специ-
альной техники, то она применя-
ется только при защите граждан от 
нападения, освобождения залож-
ников, отражения группового или 
вооруженного нападения, обе-
спечения режима чрезвычайного 
положения или иных случаев, опре-
деляемых президентом Республики 
Беларусь. То, что у нас на улицах 
БТРы, – возможно, им дал при-
каз президент, но должен быть 
письменный нормативно-правовой 
документ.

– Замминистра обращал вни-
мание, что протестующие жгут 
покрышки. Какая в этом опас-
ность?

– То, что на улицах жгут 
покрышки, не является достаточ-
ным основанием для применения 
огнестрельного оружия. К тому же 
давайте разберемся: до этого что, 
сотрудники не применяли оружие? 
Применяли. Те же резиновые пули. 
Оружие может стрелять резино-
выми пулями, а может – боевы-
ми. И если применяют оружие и 
стреляют резиновыми пулями, 
то нельзя стрелять по жизненно 
важным органам, как и нельзя раз-

брызгивать газ в глаза. Во всех слу-
чаях, когда избежать применения 
силы и спецсредств невозможно, 
сотрудник внутренних дел обязан 
стремиться причинить наимень-
ший вред жизни, здоровью, чести, 
достоинству, имуществу граждан, 
а также принять меры по оказа-
нию пострадавшему медицинской 
и иной необходимой помощи. Это 
требование закона.

В статье 28 закона описано, что 
специальные средства можно при-
менять для отражения нападения 
на сотрудников внутренних дел и 
граждан. Да, в этой статье также 
указано, что специальные средства 
можно применять для пресече-
ния групповых нарушений обще-
ственного порядка. На этот пункт 
можно сослаться, но чисто фор-
мально, так как то, что я вижу в 
интернете, слышу от очевидцев, 
вижу на улицах, – типичное нару-
шение участников шествий в том, 
что у них нет разрешения на про-
ведение массового мероприятия. 
Но это уже политический вопрос. 
Фактический запрет на массо-
вые мероприятия и последующие 
репрессии в отношении протесту-
ющих и просто случайных граж-
дан – это тупик, и чтобы из него 
выйти, нужно немедленно пре-
кратить необоснованное насилие 
со стороны сотрудников внутрен-
них дел. Для этого нужно строго 
соблюдать закон. Нельзя, напри-
мер, избивать обычных прохожих, 
которые просто идут по улице.

– В каком случае можно 
использовать водомет?

– Водомет – это спецтехника, 
и ее использование определяется 
статьей 30 Закона «Об органах вну-
тренних дел Республики Беларусь». 
Повторю еще раз: водомет можно 
использовать для защиты граждан 
от нападения, угрожающего их 
жизни или здоровью, если пресечь 
это нападение иным способом не 
представляется возможным, для 
освобождения заложников, отра-
жения группового или вооружен-
ного нападения, подавления сопро-
тивления вооруженных лиц, обе-
спечения режимов чрезвычайного 
положения и военного положения 
и в случаях, определяемых прези-
дентом. Ни одного из указанных 
оснований у нас пока не наблюда-
ется. Значит, для применения водо-
мета должен быть специальный 
нормативно-правовой акт прези-
дента, если таковой имеется, тогда 
сотрудники ОВД освобождаются 
от ответственности за неправо-
мерное применение этой техники. 
Но просто так поливать водой или 
краской из водомета, тем более слу-
чайных прохожих, неправомерно.

Незвычайная знаходка 
на «Гродна Азот»

У адным з таварных вагонаў на тэрыторыі ААТ “Гродна Азот” 
выявілі 45 тысяч пачак цыгарэт беларускай вытворчасці на суму больш 
як 51 тысяча рублёў.

Вагон з угнаеннямі, дзе былі і цыгарэты, меўся накіроўвацца ў Літву. 
Кантрабанду выявіла адміністрацыя прадпрыемства.

Аляксей МіХАЛЁЎ.

В минувшем номере «Народной Воли» о том, какие изменения предлагается внести в Конституцию, высказался 
депутат Палаты представителей, председатель Либерально-демократической партии Олег Гайдукевич. Свое 

мнение изложил и экс-судья Конституционного суда Михаил Пастухов. Сегодня предлагаем читателям 
ознакомиться с позицией Общественной конституционной комиссии, которая давно разрабатывает новый 
Основной закон страны. Письмо в редакцию поступило за подписью ее руководителя Мечислава Гриба.

Навязываемая Лукашенко конституционная 
реформа не может быть демократической по сути

ЧУЛІ?

ПОЗИЦИЯ

В Республике Беларусь должны прой-
ти новые свободные и честные выборы 
Президента и Парламента в соответствии 
с единственной законной Конституцией 
от 15 марта 1994 года, в которой полно-
мочия Президента ограничены двумя 
сроками. Поправки в Конституцию-94, 
внесенные по итогам референдумов 1995, 
1996 (консультационный) и 2004 годов, в 
силу незаконности этих референдумов не 
имеют юридической силы.

В этой связи ОКК не усматривает 
смысла и возможности внесения изме-
нений в действующую в стране де-факто, 
но неправомерно, конституцию, в кото-

рой закреплены узурпация власти и 
возможность занимать пост президента 
одним лицом неограниченное число сро-
ков, перечеркнут принцип разделения 
властей, радикально ограничены права и 
свободы граждан.

Подчеркиваем, что навязываемая 
Лукашенко конституционная реформа 
не может быть демократической по сути 
и тем более не может разрешить глав-
ный вопрос – нелегитимности прези-
дентских выборов, статуса Лукашенко 
и всего правящего режима. Это попыт-
ка узаконить свою власть и переклю-
чить внимание общества, подменить 

общенациональную повестку дня.
Мы работаем над демократически-

ми поправками, изменениями и допол-
нениями в Конституцию 1994 года. Они 
будут представлены на общественное 
обсуждение, а затем, в случае одобре-
ния, будут приняты свободным Народом 
Республики Беларусь!

По поручению Общественной кон-
ституционной комиссии

Мечислав ГРИБ,
председатель Верховного Совета 

Республики Беларусь 12-го созыва, 
руководитель ОКК.

Славутая 
баскетбалістка на волі
Алену Леўчанка затрымалі 30 верасня ў 

Нацыянальным аэрапорце перад вылетам на планавае 
лячэнне і рэабілітацыю. Спачатку яе даставілі ў Ленінскае 
РУУС, а ўжо адтуль – у ізалятар. Судзілі праз скайп, далі 
15 сутак арышту, якія яна адбывала ў Цэнтры ізаляцыі 
правапарушальнікаў на Акрэсціна.

Учора спартсменка павінна была выйсці на волю каля 7 
гадзін раніцы, але ў прызначаны час яе не выпусцілі. Стала 
вядома, што яе чакае чарговы суд за ўдзел у акцыі 20 верас-
ня. Гэтым разам баскетбалістку аштрафавалі на 810 рублёў.

Пра ўмовы ўтрымання Алена Леўчанка распавяла на 
судзе так: “Увесь час спала на халодных металічных бэль-
ках, была канфіскавана бялізна. Не вадзілі два тыдні ў душ, 
адключылі ваду. Не выводзілі пяць дзён у прыбіральню, у 
нас не працаваў зліў. З’явіліся вошы. Ніхто не дапамагаў з 
лячэннем. Адчуваю запаленне па жаночай частцы...”

Нагадаем, што Алена Леўчанка – сусветнавядомая 
прафесіянальная баскетбалістка, уладальніца бронза-
вай узнагароды чэмпіянату Еўропы, фіналістка жаночай 
Нацыянальнай баскетбольнай лігі.

Леўчанка публічна выступала супраць гвалту, 
фальсіфікацый падчас выбараў і беззаконня ў краіне.

Алесь СВЯТЛАНіЧ.

НАРЭШЦЕ…
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Пра калег не прамаўчы – 
запішыся ў стукачы!
Кіраўнікі каледжаў і ліцэяў сталіцы 
атрымалі дакумент, згодна з якім 
яны абавязаны паведамляць куды 
след пра дзяцей, бацькоў і калег, якія 
ўдзельнічалі ў мірных пратэстах або 
“ўваходзяць у дэструктыўныя суполкі”.
Шкада, што страцілі давер
У раз чаровы педагогі.
Аб іх і школьнікі цяпер,
Як кажуць, выціраюць ногі.
У іх благі душэўны стан,
Глядзяць на іншых вінавата,
Бо быў на выбарах падман,
І гэта горкая расплата.
Яшчэ душэўны боль не сціх,
Яшчэ не адышлі ад плачу,
А ўлада зноў турбуе іх
І ставіць новую задачу:
Усіх, хто распусціў язык
І прэзідэнту шле праклёны,
Хто на пратэст хадзіць прывык,
Патрэбна вам узяць на ўлік
І нам паведаміць імёны;
А калі збіліся ў гурму,
Гатовы ўжыць не толькі слова,
Яны – злачынцы, і таму
Паведамляйце тэрмінова!
І педагогі, пэўна, зноў
Не спяць і думаюць начамі:
“Зрабілі з нас паслугачоў,
Цяпер жа зробяць стукачамі…”

Пра адпачынак цешыць 
успамін, бо не было адбою 
ад мужчын
46-гадовая прадаўшчыца з Ельска, 
выпраўляючыся ў адпачынак, 
“прыхватызавала” ў роднай краме 
64 бутэлькі гарэлкі…

Гадала-думала жанчына:
Хоць у кішэнях ні шыша,
Ды як жа ёй найлепшым чынам
Правесці можна адпачынак,
Каб разгарнулася душа?
Недасягальны пляж ля мора
Або круізны карабель,
Бо аддала нявестцы ўчора
Яна апошні свой рубель.
А ў гарадку, забытым Богам,
Зусім нямашака забаў.
І з мужыкоў няма нікога,
Які ў душу б яе запаў,
Дый на саму яе чамусьці
Ніводзін вока не кладзе…
Ну, карацей, у захалусці
Патолі не знайсці нідзе,
Адпачываць самотна даме,
Калі яна зусім адна.
А працавала дама ў краме –
Тым скарысталася яна.
Цыстэрну, так сказаць, жанчына
Гарэлкі
Узяла з сабой.
Яна, магчыма, палічыла,
Што потым спішацца “на бой”.
Не апраўдаліся надзеі.
Празнаў дырэктар пра крадзеж.
Не нашапталі “дабрадзеі” –
Хапіўся сам:
– Гарэлка дзе ж?
І будзе суд, само сабою.
Ды даму цешыць успамін,
Бо не было ў яе адбою
На адпачынку ад мужчын…

Сястра і мачыха
Пісьменнік выдаў з-пад пяра,
Што сцісласць – таленту сястра.
Другі дадаў з панылым тварам:
– І мачыха для ганарару…

Не варта загадваць
– Тут дрэвы вырасці павінны,
Што пойдуць нам на дамавіны… –
У маладзёна сум на твары.
– А мо згарыш ты на пажары…

Ці здраджвала Ева?
– Цікава: ад Адама Ева
Хадзіла, так сказаць, налева?
– Дык нам жа ўсім вядома змалку,
Што чалавек пайшоў ад малпы…

Чэргі
У панядзелак чэргаў шмат
Ва ўсе лякарні.
Гэта тыя,
Хто спадзяваўся акурат,
Што пройдзе ўсё за выхадныя…

Лепшая ноч
– Я ночку лепшую, каханы,
Учора правяла з табою.
– Дык спаў жа я, як дзюдзя, п’яны!
– Няхай… Ды ты не хроп затое…
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П О Ш Т А

КАЛОНКА 
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА ЧЫТАЧ

ПРАШУ СЛОВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРТИНА ЖИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛ СКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БуЛАВАЦКі. 
Магіл .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, вет ран працы.
Мінск.

НА ЗАМЕТКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРуГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОЛЕЛО!

ЕСТЬ ВОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛ НИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МуЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫЙ ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

УРАЖАННІ ПАЗІЦЫЯ

Олег ГАРБУЗ:
«Молчать и жевать в такой ситуации  

я не имею права»
Купаловский театр находится сейчас в простое (официальная версия). Актеры-купаловцы и главный режиссер – в добровольном изгнании (реальное 
положение вещей). Демонстративный уход практически всей труппы вслед за генеральным директором Павлом Латушко, уволенным Министерством 

культуры, – шаг грандиозный и даже по-своему величественный. Вот что такое настоящая солидарность, и в истории мирового театра она 
продемонстрирована впервые. В Минске, в Беларуси. Но как и чем живут сегодня наши дорогие купаловцы, люди высокой гражданской ответственности? 

На вопросы «Народной Воли» отвечает актер Олег ГАРБУЗ.

«Трэба заставацца:  
тут наша краіна...»

Як жыве і пра што думае былы старшыня страйкама “Гроднапрамбуд” Юлія Сліўко, 
якая месяц таму страціла працу з-за сваёй грамадзянскай пазіцыі.

ЛИЧНОСТЬ

– До окончательных перемен 
в обществе все еще далеко, и, 
если можете, ответьте честно: с 
каким настроением порой вы 
просыпаетесь по утрам?

– Я открываю глаза и… не 
понимаю, где я. Приходится вспо-
минать, кто я такой и что должен 
делать. Но хорошо, что сейчас по 
ночам хоть спать начал, потому 
что раньше не получалось.

– Кто вас больше всего уди-
вил в ситуации с Купаловским? 
И кто – разочаровал?

– Порадовали все мои кол-
леги-актеры: мы единомышлен-
ники, мы держим свое слово. 
Разочаровал? Я не могу сказать, 
что разочаровали те, кто остал-
ся, многих из них можно понять. 
Кроме Геннадия Овсянникова, 
пожалуй. Я прочитал его интер-
вью, которое он дал «КП» на про-
шлой неделе…

– Геннадий Степанович, 
кажется, не понял, что произо-
шло в стране, он считает, будто 
протест сводится только к мате-
риальному. Может быть, это 
ожоги послевоенного голодного 
детства?

– Пожалуй, дядя Гена, быв-
ший секретарь парторганиза-
ции, всегда был таким… таким 
гомо советикусом. Впрочем, так 
по-свойски, как обращались мы 
к нему в труппе – «дядя Гена», – я 
называть его уже не хочу.

– А вот как вы ответите на 
его упрек, что-де Купаловский 
театр вообще закончился 
несколько десятилетий назад 
вместе с уходом Глеба Глебова 
и актеров того послевоенного 
поколения? С ним можно здоро-
во поспорить…

– А спорить не хочет-
ся. Настоящих аргументов у 
Овсянникова нет. Ведь все, что он 
понял о сегодняшнем граждан-
ском протесте, – дайте нам боль-
ше пожрать и выпить.

– Скажу вам комплимент: вы 
за два месяца просто преобрази-
лись, когда стали смело и очень 
ярко выступать в социальных 
сетях. Из многолетнего образа 

человека застенчивого, деликат-
ного неожиданно превратились 
в настоящего борца и трибу-
на. Вы догадывались, что в вас 
дремлет такой пассионарий?

– Всегда знал, что во мне 
живет острое чувство справедли-
вости. Всегда понимал, что есть 
хорошо, а что плохо, тем более 
что вырос в семье не оголтелых 
коммунистов, а людей со здравы-
ми убеждениями. Сейчас в стране 
полный правовой дефолт, законы 
не работают, но ведь моральные 
ценности, гуманистические прин-
ципы общества остались теми 
же, что и раньше. Так что мол-
чать и жевать в такой ситуации 
я не имею права. Мне рассказы-
вали, что, когда силовики бьют, 
они, бывает, даже подначивают 
задержанных: «Ударь и ты! Или 

ты трус, сцыкло?» Так рассужда-
ют только люди из волчьей стаи, 
потому что бить задержанного, 
упавшего, заламывать руки дев-
чонкам, распылять газ в глаза ста-
рикам – вот это и есть трусость. 
Я против такой лжеморали. Это 
отвратительно, как можно с этим 
мириться?

– Не могу не спросить про 
Пал Палыча Латушко. Вот он вас 
разве не удивил? Такая после-
довательность, ясность мысли 
и твердость духа. А вроде бы 
ничего не предвещало в челове-
ке демократического огня такой 
силы, он казался чиновником, 
застегнутым на все пуговицы.

– Да, в нашем случае все срос-
лось: и низы, и верхи театра ока-
зались единомышленниками, все 

наши надежды устремлены в одну 
сторону. Павел Павлович один 
из немногих интеллектуалов, 
которые побывали у власти. А 
интеллект, согласитесь, позволяет 
разобраться в ситуации. Сегодня 
нетрудно понять, где хорошо, а 
где плохо.

– Но почему вслед за купа-
ловцами не пошли остальные 
театры страны? По сути, никто, 
кроме актеров Гродненского 
областного театра, открыто не 
выразил свой протест против 
насилия и деспотии.

– Не в каждом театре есть 
такой директор. Не в каждом теа-
тре есть такой худрук. И не каж-
дый театр, надо прямо сказать, 
имеет такой статус, как наш.

– Но что впереди? Какие про-
гнозы?

– Вы видите, на повестке дня 
наш «театральный вопрос» пока 
не стоит. Пока обсуждаются уро-
жаи, надои, картонная фабрика…

– И Конституция!
– Сейчас он взялся за 

Конституцию, да. И дальше 
собирается методично запуги-
вать электорат. Будет сажать всех 
подряд? Куда? Все переполнено. 
И потом, кто будет работать в 
нашей стране? И сколько жить в 
таком подвешенном состоянии? 
Опять же выбор у нас невелик: 
девальвация или полное обруше-
ние экономики.

– На что лично вы сейчас 
живете, на какие средства?

– Остались запасы. А в буду-
щем надеюсь на кино, мы же все 
многостаночники.

– Думаете, «Беларусьфильм», 
эта насквозь зависящая от 
Минкульта организация, может 
пригласить кого-то из купалов-
цев на съемочную площадку? 
Да они в три глаза будут смо-
треть на актерские кадры, что-
бы мятежники не попали к ним 
в кино.

– «Беларусьфильм» к кино 
отношения не имеет, причем 
уже давно. Что они снимают 
сейчас? Ничего. Даже в тендере 
Минкульта в этом году не уча-

ствовали.
– А что у ваших коллег с 

жильем? Актеров уже выселили 
из арендного жилья?

– Да, всех выселили. Но никто 
не остался на улице, все нашли 
себе пристанище, чужие люди-
белорусы об этом позаботились. 
Я теперь понимаю, что арендное 
жилье, в принципе, это система 
порабощения.

– Недавно вы с коллегами 
выложили в Сеть долгождан-
ный спектакль «Тутэйшыя». Это 
большое дело, спасибо вам всем! 
Вы ведь делали это практиче-
ски подпольно, потому что спек-
такль принадлежит государству?

– Нет, «Тутэйшыя» не при-
надлежат государству, потому 
что спектакль не был выпущен, 
не был сдан. Тем более декора-
ции, костюмы остались в зда-
нии Купаловского театра. Но 
показать «Тутэйшых» публично, 
официально мы тем не менее не 
можем, потому что нам не дали 
(и не дадут!) «гастрольки», удо-
стоверения на демонстрацию от 
Минкульта.

– А вам дадут возможность 
собраться в новый коллектив 
под новым названием?

– В новый коллектив? Мы 
остаемся старым и называемся 
сейчас «Независимая театраль-
ная группа «Купаловцы». Мы не 
разобщены. Просто кто-то сейчас 
меньше был занят, кто-то больше. 
Вот выдохнули, выпустили спек-
такль, выложили в Сеть. Теперь 
думаем, что дальше.

– Столетие театра в сентя-
бре вы праздновали в лесу, 
собрались на маевку под сосна-
ми. Какое чувство осталось от 
праздника?

– Нормальное. Пригласили 
всех. И тех, кто не ушел, остался 
работать в театре, тоже пригла-
сили.

– И они пришли?
– Актеры не пришли. Их оста-

лось работать в театре всего 13 
человек. В основном это пожилые 
люди: Мария Захаревич, Галина 
Толкачева… У Игоря Сигова 

операция была, он физически не 
смог уволиться, а так полностью 
поддерживает нас. Но пришли на 
праздник работники других теа-
тральных цехов, тем более что 
был понедельник.

– Буквально в те же дни был 
еще и ваш личный юбилей, толь-
ко вам исполнилось на 50 лет 
меньше, чем театру. Какой был 
самый неожиданный звонок, 
поздравление в день рождения?

– Павел Павлович позвонил 
из-за границы.

– Правда? Латушко сейчас, 
мне кажется, даже внешне стал 
красивее.

– Когда человек свободно 
дышит и стоит на стороне добра, 
он преображается. 

– А как семейство прореаги-
ровало на ваш уход из театра?

– Мне кажется, в большинство 
граждан понимает, что происхо-
дит сейчас у нас в государстве. Я 
думаю, за каждым публично про-
тестующим стоит с десяток близ-
ких людей, которые поддержива-
ют его всей душой, но по тем или 
иным причинам не ходят вместе с 
ним на воскресные марши. У нас 
в семье именно такая ситуация. 
Мы все единомышленники. Тем 
более моя мама по образованию 
программист, она умеет добы-
вать независимую информацию 
из Сети.

– Смотрю на вас – оброс-
ли, давно не брились… Может 
быть, вообще не будете бриться 
до полной победы демократии?

– Я не бреюсь, когда у меня 
работы нет. Вот скоро съемки – 
и всё наладится, в том числе и 
внешний вид.

– А что за съемки?
– Я про будущую работу 

никогда не говорю – только о 
сделанной. Мало ли кто захочет 
помешать.

– Вы суеверный человек?!
– Нет, я прагматичный чело-

век. Немало дел остались бы неза-
вершенными, если бы мы много 
говорили. А так удалось выпу-
стить в люди «Тутэйшых».

Елена МОЛОЧКО.

На радасць дзецям

Сёлета ў выдавецтве 
“Кнігазбор” выйшла ў свет 
мая кніга “Ласкавае соней-
ка”, куды ўвайшлі апавяданні, 
казкі і вершы. Добразычлівы 
і дзелавы дырэктар Генадзь 
Вінярскі пазнаёміў мяне з 
мастачкай Ланай Красікавай. 
Дзякуючы ёй рукапіс набыў 
яркую аздобу. Усяго некалькі 
тыдняў спатрэбілася для 
рэалізацыі задуманага. 
Выдаўцы літаральна ў дзень 
выхаду зборніка даставілі ўсе 
1500 асобнікаў.

Першымі чытачамі 
сталі найменшыя ўнукі 
– дзесяцігадовы Глеб і 
пяцігадовая Вераніка.

А нядаўна я дужа 
парадаваўся на сустрэчы з 
вучнямі трэцяга класа СШ №30 
нашай сталіцы. Настаўніца 
Наталля Віктараўна Гарунчык 
запрасіла мяне ў зручны для 
школы дзень. Яе выхаванцы 
спаткалі мяне яшчэ ў калідоры, 
на іх тварыках квітнелі 
ўсмешкі. Сустрэча пачалася 
даволі ўрачыста. На класнай 
дошцы прыгожым почыркам 
было занатавана паведамлен-
не пра тое, хто завітаў у шко-
лу. Настаўніца пазнаёміла сваіх 

навучэнцаў з госцем, у тэмпе 
распавяла біяграфію, адзначы-
ла, што я Ганаровы грамадзянін 
Камянецкага раёна. Потым дзеці 
выйшлі да дошкі, яны натхнё-
на і артыстычна дэкламавалі 
мае вершы. Мне заставала-
ся не расчараваць уважлівых 
слухачоў. І, мяркуючы па 
тым, як уважліва яны слухалі 
і як навыперадкі задавалі 
пытанні, не расчараваў. Кнігу 
настаўніца і вучні атрымалі 
з маім аўтографам. А я 
атрымаў цукеркі маёй любімай 
“Камунаркі”. Ды асабліва 
кранальным для мяне быў 
момант, калі адзін з вучняў, 
Сярожа Далгоўскі, паднёс мне 
вялікую шакаладку “Алёнка”. 
Я не рашаўся прыняць, але 
настаўніца энергічным голасам 
унушыла: “Адмаўляцца нельга!”

Няма ла зро блена 
фотаздымкаў на памяць. 
Адзін з іх – калектыўны. Буду 
часта ўспамінаць трэці клас 
настаўніцы Наталлі Віктараўны 
Гарунчык, радасныя ўсмешкі і 
апладысменты яе вучняў. Кажу 
ад шчырага сэрца: дзякуй, 
мілыя! Цешыць тое, што дзеці 
і кнігі – неразлучныя.

Васіль ЖуКОВіЧ.

«Усе на кончыку 
алоўка...»

Н а  п р а д п р ы е м -
стве “Гроднапрамбуд” быў 
арганізаваны адзін з пер-
шых страйкамаў у Гродне. Яго 
ўзначаліла тынкоўшчыца Юлія 
Сліўко. На прадпрыемстве жан-
чына адпрацавала 13 гадоў. Яе 
звольнілі з фармулёўкай “па 
ўзаемнай згодзе бакоў”.

За гэты месяц Юлія вонка-
ва нібыта не змянілася, хіба што 
погляд стаў больш сумны, не такі, 
як быў у жніўні, калі яна выступа-
ла перад народам на плошчы.

Цяпер у яе жыцці ўсё так, 
як звычайна здараецца ў такіх 
выпадках: працы няма, нават 
на прыватных прадпрыемствах 
адмаўляюцца яе браць, паколькі 
баяцца наступстваў.

– У нас усе на кончыку алоўка, 
як казаў мой былы дырэктар, 
– заўважае Юлія. – Так што ў 
мяне сітуацыя класічная. У нас 
жа заўсёды за нешта можна 
чалавека арыштаваць. Таму я 
разумею, чаму мне адмаўляюць у 
працаўладкаванні.

З інтэрната Юлію пакуль не 
выселілі, паколькі яна адпрацава-
ла на прадпрымстве больш за 13 
гадоў і жыве там з непаўнагадовым 
сынам. Закон на яе баку.

Тым не не менш перспекты-
ва ў яе даволі сумная, паколькі 
трэба выплачваць крэдыты, а 
пошукі працы вынікаў не даюць. 
Дарэчы, у Юліі ёсць вышэйшая 

адукацыя – яна завочна скон-
чыла псіхалагічны факультэт 
па спецыяльнасці “практычная 
псіхалогія”, але і гэта не дадае ёй 
шанцаў знайсці працу.

Пагрозы пакуль 
прыпыніліся

У Юлі была яшчэ адна вельмі 
сур’ёзная праблема. Ёй уначы з 
пагрозамі тэлефанавалі невядо-
мыя, у тым ліку казалі, што веда-
юць, у якую школу ходзіць яе 
сын… Жанчына вымушана была 
звярнуцца з заявамі ў міліцыю і 
пракуратуру.

На нейкі час, кажа жанчы-
на, гэтыя пагрозы сціхлі. Але з 
пракуратуры прыйшло паведам-
ленне, што крымінальная спра-
ва па яе заяве спынена, паколькі 
не ўдалося ўстанавіць вінаватых 
і вызначыць, ці рабілі яны гэта 
наўмысна.

– Гэта сумна. Намеснік пра-
курора вобласці заяўляў, што 
за кожную абразу ў інтэрнэце 
вінаватыя будуць прыцягнуты да 
адказнасці, – нагадвае Юлія. – А 
тут былі пагрозы па тэлефоне, і 
знайсці нікога не ўдалося.

«Я застануся тут, пакуль 
не будзе пагрозы сыну»

Наконт таго, ці не збіраецца 
Юлія з’ехаць з краіны, як зрабілі 
гэта ўжо многія апазіцыйныя 
дзеячы, жанчына кажа, што так-
сама задумвалася пра гэта. На 

яе ў гэтым сэнсе вельмі ціснуць 
блізкія і родныя, бо ўсе баяцца за 
яе далейшы лёс.

У нейкі момант яна пача-
ла рыхтаваць неабходныя даку-
менты, каб з’ехаць, але на яе 
паўплываў адзін чалавек, якому 
таксама пагражалі.

– Ён мне сказаў: а хто тут 
застанецца? Я ўдакладніла тады 
пытанне: што будзеш рабіць, калі 
тут застануцца адны прыхільнікі 
Лукашэнкі? А ён адказаў, што ўсё 
роўна не з’едзе, бо ім таксама трэ-
ба дапамагаць, маўляў, самі яны не 
выцягнуць краіну.

Юлія ўпэўнена, што такое 
стаўленне нічога агульнага не 
мае з рамантызмам, гэта пазіцыя 
сур’ёзнага дарослага чалавека.

– Я таксама вырашыла 
застацца, нягледзячы на тое, 
што можа адбыцца. Тут наша 
краіна і наш горад, – кажа жан-
чына. – Праўда, гэта будзе магчы-
мым толькі да той пары, пакуль 
не будзе рэальнай пагрозы майму 
сыну.

Пратэсты не спыняцца, і 
перамога не за гарамі
Што датычыцца пратэстнага 

руху ў Беларусі, то, паводле пера-
канання маёй суразмоўніцы, ён 
ужо не спыніцца. Юлія распавя-
дае, што сустракаецца з многімі 
людзьмі, якія самі яе пазнаюць, 
падыходзяць і размаўляюць. 
Шмат хто піша ёй у сацыяльных 
сетках.

– Я бачу, што вельмі многія 
настроены ісці да канца, – кажа 
Юлія. – Людзей так пакрыўдзілі, 
што яны ні на што больш не 
пагодзяцца з гэтай уладай.

На яе думку, улады самі шмат 
зрабілі для таго, каб людзі пачалі 
аб’ядноўвацца ў мікрараёнах і 
нават дварах, сталі праводзіць 
вечарыны, піць гарбату з печы-
вам, спяваць песні і абмяркоўваць 
цякучыя праблемы.

– Сіламі міліцыі спрабуюць 
гэта спыніць, запалохаць людзей, 
– канстатуе жанчына. – Але людзі 
ўжо іншыя, а ўлады не хочуць 
гэтага разумець.

А яшчэ яна звяртае ўвагу на 
тое, што асабліва апошнім часам 
улады пачалі рабіць шмат памылак, 
што паскарае падзенне рэжыму.

– Што б ні пісалі аналітыкі, 
але прыезд Лукашэнкі да вязняў у 
СІЗА, – гэта сведчанне таго, што 
ён у тупіку. Ніякія хітрасці яму 
не дапамогуць, бо ён нелігітымны, 
– пераканана Сліўко.

І захады па змене Канстытуцыі 
за два тыдні, як заўважае мая 
суразмоўца, нічога не дадуць, бо, 
на яе думку, немагчыма змяніць 
тое, чаго практычна не існуе.

– Улада, якая сама не выкон-
вае законы, не мае шанцаў ні на 
якія змены, – канстатуе жанчына. 
– А як быць з пацярпелымі, нека-
торыя з іх засталіся інвалідамі, 
некаторых забілі? Хто за гэта 
адкажа?

Міхал КАРНЕВіЧ.
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«Чистая экономика»:  
ставка на «зеленый водород»

На пути к «чистой экономике» в Германии делают ставку на «зеленый водород», намереваясь заменить им 
импортируемое углеводородное сырье. Эксперты спорят, стоит ли его производить в стране или импортировать.

Бранденбург разрабатывает 
новую водородную стратегию под 
руководством Йорга Штайнбаха 
– министра экономики, энерге-
тики и труда федеральной зем-
ли на востоке Германии, которая 
окружает, но не включает в себя 
Берлин. По профессии 64-лет-
ний Штайнбах – инженер-химик, 
8 лет он возглавлял технические 
вузы как в Бранденбурге, так и в 
Берлине.

«Водород станет основным 
компонентом экономики, исполь-
зующей чистую энергию с низки-
ми выбросами двуокиси углерода, 
которую нам предстоит постро-
ить в ближайшие годы», – ска-
зал Штайнбах в интервью «Дойче 
Велле». По его словам, водород 
будет использоваться в разных 
сферах: приводить в движение 
тяжелые автомобили, суда, поез-
да, может быть, и самолеты. Он 
может заменить природный газ 
как источник энергии для отопле-
ния и каменный уголь, используе-
мый для производства стали.

По словам Штайнбаха, в 
Германии чистая энергия будет 
генерироваться в основном двумя 
способами: производством электри-
чества с помощью ветряных и сол-
нечных генераторов и получением 
водорода путем электролиза воды. 
Водород – это способ накопления, 
носитель энергии, а не первичный 
ее источник, говорит эксперт.

С момента вступления в 
должность в 2018 году Штайнбах 
стремится сделать Бранденбург 
лидером в сфере «зеленых техно-
логий» среди регионов Германии. 
Хорошим стартом на этом пути 
стало строительство завода Tesla 
Gigafactory американским произ-
водителем электромобилей непо-
далеку от деревни Грюнхайде 
на юго-востоке от Берлина. 
Бранденбуг добился права при-
нять у себя гигафабрику, хотя 
на это претендовало множество 
регионов Европы. Помог ему тот 
факт, что глава Tesla Илон Маск 
высоко ценит немецкую инженер-
ную школу, с большой симпатией 
относится к Германии и особенно 
к Берлину. И теперь первоначаль-
ные инвестиции Tesla в Германии 
побуждают компанию делать 
дополнительные инвестиции и в 
другие технологии.

Возможности 
использования 

«зеленого водорода»
Германия заинтересована 

в использовании водородных 

топливных элементов в локомо-
тивах на неэлектрифицирован-
ных железнодорожных линиях, 
поддерживает разработку мото-
ров на таких топливных элемен-
тах для грузовых машин. Водород, 
получаемый из возобновляемых 
источников, в будущем будет 
играть все большую роль в хими-
ческой промышленности и, как 
ожидается, заменит уголь в ста-
лелитейной промышленности. 
Разрабатываются также самолеты, 
работающие на водороде, однако 
потребуется еще много лет на то, 
чтобы довести их до серийного 
производства.

Водород также можно достав-
лять по имеющимся газопрово-
дам и использовать для отопле-
ния зданий. Поскольку водород 
по своим характеристикам отли-
чается от метана – основного 
компонента природного газа, – 
его можно транспортировать по 
имеющимся газопроводам лишь в 
ограниченных объемах, не вызы-
вая технических проблем. Однако 
«эти проблемы можно решить, 
заменив часть оборудования», 
уверен Штайнбах.

Бранденбург – не единствен-
ное место, где пытаются реали-
зовать водородную стратегию. В 
Германии такая принята стратегия 
на федеральном уровне, подго-
товлена она также и в Евросоюзе. 
Один из главных вопросов в этой 
связи – откуда Германия и Европа 
собираются получать «зеленый 
водород» в эпоху нулевых выбро-
сов углеводорода? Будут его про-
изводить на месте или импорти-
ровать из-за океана? Возможно, 
правильны оба ответа. По край-
ней мере нынешний министр 
экономики ФРГ Петер Альтмайер 
поддерживает оба решения.

Топливо, 
произведенное  

с помощью энергии 
солнца и ветра

Йорг Штайнбах поддержива-
ет идею производства водорода 
в Германии. Это зависит от того, 
насколько немцы и европейцы 
готовы строить новые ветряные 
турбины и солнечные электро-
станции, чтобы в ближайших два 
десятилетия покрыть стремитель-
но растущую потребность в элек-
тричестве для все большего чис-
ла электромобилей и отопления 
зданий.

В 2009 был учрежден проект 
Desertec с участием ряда круп-
ных немецких компаний. Они 
намеревались вложить в него 400 
миллиардов евро и построить в 
Сахаре солнечные электростан-
ции, которые почти полностью 
удовлетворили бы потребность 
населения Северной Африки 
в электричестве и обеспечили 
15 процентов объема электро-

энергии, необходимого Европе. 
Однако в последующие годы 
цены на солнечные панели в 
Европе так стремительно упали, 
что стало дешевле устанавли-
вать их здесь, чем импортиро-
вать «зеленую электроэнергию» 
из Африки. Несмотря на то, что 
в Германии намного меньше 
солнечных дней, производить 
такую энергию здесь выгоднее, 
чем строить тысячи киломе-
тров ЛЭП из Африки. О проекте 
Desertec забыли.

Михаэль Штернер, профес-
сор Высшей технической шко-
лы в Регенсбурге, считает, что 
Германии, возможно, придется 
импортировать чистую энергию, 
особенно в форме жидкого син-
тетического топлива. Штернер – 
специалист по технологии Power-
to-Gas, ее принцип заключается 
в направлении излишков элек-
тричества на производство газа, 
который затем закачивается в уже 
имеющуюся систему трубопрово-
дов и подземных хранилищ. 

«Я думаю, имеет смысл про-
изводить водород у себя, как 
это планирует Бранденбург. 
Таким образом в регионе соз-
дается добавленная стоимость 
и рабочие места, укрепляется 
экономика замкнутого цикла», – 
сказал Штернер DW. При этом, 
по его мнению, также придет-
ся импортировать водород или 
сделанное из него жидкое син-
тетическое низкоуглеродное 
топливо.

Как заметил Штернер, в насто-
ящее время Германия импорти-
рует две трети объема энергоно-
сителей, большую часть из них 
в виде углеводородного сырья. 
Поэтому если Германия создаст 
«зеленые технологии» и будет их 
экспортировать, а взамен будет 
импортировать «зеленую энер-
гию», произведенную с помощью 
этих технологий, то в выигрыше 
будут все. Такой товарообмен 
уменьшит профицит торгового 
баланса ФРГ и будет более эко-
логичным и устойчивым, чем 
нынешняя система, опирающа-
яся на импорт углеводородного 
сырья.

Говоря о «зеленых технологи-
ях», Штернер имеет в виду про-
мышленные комплексы и обору-
дование по производству фото-
гальванических элементов и пане-
лей, ветряных турбин, водорода 
путем электролиза воды, или же 
установок по производству жид-
кого синтетического углеводород-
ного топлива.

Йорг Штайнбах.

Ветропарк на западе Германии неподалеку от Падерборна.

Завод по производству газа по технологии Power-to-Gas немецкого концерна Eon.

Восемь стран во главе с США подписали 
соглашение о добыче ресурсов на Луне

России среди них нет, Китая тоже

Ученые нашли на Марсе  
систему озер с жидкой водой
Они занимают площадь, равную территории Чехии.

Пять лет без нефтяного бума:  
цены в 70 долларов за баррель 
придется ждать до 2025 года

Мир вновь увидит высокие цены на нефть, но лишь 
через пять лет. По прогнозу Международного энергети-
ческого агентства (МЭА), стоимость сырья поднимется 
выше 70 долларов за баррель к 2025 году. Последний раз 
на такую высоту котировки забирались весной 2019-го.

В 2030 году сырье подорожает до 76 долларов, а 
в 2040-м – до 85 долларов за баррель. Такие данные 
следуют из доклада Международного энергетическо-
го агентства World Energy Outlook 2020.

Многое при этом будет зависеть от того, как 
станет развиваться ситуация с COVID-19. В базовом 
сценарии МЭА пандемию получится обуздать в 2021-
м и к концу того же года мировая экономика сможет 
восстановиться до докризисного уровня.

Однако если коронавирус в следующем году 
побежден не будет, экономику и нефтяные цены 
ждет более медленное восстановление. Тогда в 2025-
м сырье будет стоить лишь 59 долларов за баррель, а 
до 72 долларов оно подорожает только к 2040 году.

Михаил КАЛМАЦКИЙ.

Определен «срок жизни» коронавируса  
на деньгах и смартфонах

Ученые Австралийского центра готовности к борьбе  
с заболеваниями определили «срок жизни» коронавируса  

на поверхностях денежных банкнот, металлических поручней  
и смартфонов.

Ученые разработали новый антибиотик  
на основе яда осы

Итальянские ученые обна-
ружили на одном из полюсов 
Марса систему из четырех озер 
с жидкой водой, которые нахо-
дятся под поверхностью плане-
ты. Соответствующая статья 
опубликована в журнале Nature 
Astronomy.

Впервые эта же группа ученых 
сообщила об обнаружении озера 
под поверхностью Марса в июле 
2018 года. Это открытие было 
сделано на основании анализа 
данных, полученных в результате 
радиозондирования Марса аппа-
ратом MARSIS, установленным 
на орбитальной станции Mars 
Express.

Те данные были основаны все-
го на 29 наблюдениях, сделанных с 
2012-го по 2015 год, и многие уче-
ные заявляли, что для подтверж-
дения выводов о существовании 
озера нужен более широкий набор 
данных. В новой работе ученые 

использовали данные 134 наблюде-
ний MARSIS за период с 2010-го по 
2019 год. Им удалось подтвердить 
наличие обнаруженного в 2018 
году озера, а также найти еще три. 
Все озера, как выяснили ученые, 
составляют единую систему.

Общая площадь под поверх-
ностью, которую занимают озера, 
составляет 75 тысяч квадратных 
километров. Самое большое из 
четырех озер находится в центре 
системы и имеет ширину 30 кило-
метров; его окружают три мень-
ших озера в несколько километров 
шириной каждое.

Как отметила один из авто-
ров исследования геофизик Елена 
Петтинелли, если существование 
единственного подледникового 
озера могло быть вызвано какими-
то уникальными условиями, то 
существование целой системы 
озер говорит о том, что процесс 
их образования, вероятно, относи-

тельно прост и ординарен, поэтому 
таких озер может быть больше.

Вода в обнаруженных водоемах, 
полагают ученые, очень соленая – 
с учетом давления и температур 
иначе она не могла бы существо-
вать в жидком виде и преврати-
лась бы в лед. Сколько именно соли 
содержится в воде, пока не ясно 
– радиозондирование само по себе 
не позволяет это определить. Этот 
вопрос имеет ключевое значение 
для ответа на вопрос о возможно-
сти существования жизни в марси-
анских водоемах: если концентра-
ция соли слишком высока, живые 
организмы существовать в такой 
воде не смогут.

До открытия водоемов о суще-
ствовании запасов жидкой воды 
на Марсе не было известно. На 
поверхности планеты есть доста-
точные запасы воды в виде льда; 
большая его часть сосредоточена 
неподалеку от полюсов.

Восемь стран заключили меж-
дународное соглашение об осво-
ении Луны, регламентирующее в 
том числе добычу на ней полезных 
ископаемых.

Договор получил название 
«Соглашения Артемиды» – в честь 
американской лунной программы 
Artemis. Его проект предложили 
США. Помимо Америки соглаше-
ния подписаны Великобританией, 
Италией, Канадой, Австралией, 
Японией, Объединенными 

Арабскими Эмиратами и 
Люксембургом.

В США подчеркивают, что 
соглашения основаны на поло-
жениях Договора о космосе, 
который был подписан в 1967 
году по инициативе Америки, 
Великобритании и СССР. Тот 
документ, в частности, запреща-
ет устанавливать суверенитет над 
любым космическим телом или 
его частью. В NASA отмечают, что 
его формулировки настолько рас-

плывчаты, что ограничивают его 
реальное применение, – с этой 
целью, уверяет агентство, и был 
заключен новый договор.

Новое соглашение, в част-
ности, регламентирует добычу 
ископаемых на Луне – по замыслу 
NASA, страны хоть и не имеют 
права заявлять суверенитет над 
отдельными участками Луны, 
могут добывать ее ресурсы. 
Документ позволяет создавать 
базы по добыче полезных иско-
паемых и «зоны безопасности» 
вокруг них для предотвращения 
конфликтов с другими странами.

«Мы считаем, что это как с 
Мировым океаном – вы можете 
добывать океанские ресурсы. Но 
это не значит, что вы владеете 
океаном. Вам должно быть позво-
лено добывать ресурсы на Луне: вы 
владеете ресурсами, но не владее-
те Луной», – прокомментировал 
эту часть соглашения глава NASA 
Джеймс Брайденстайн.

Брайденстайн выразил надеж-
ду, что Россия в будущем присо-
единится к соглашению или по 
крайней мере будет следовать 
принципам, которые в нем изло-
жены. 

ПРОГНОЗ

К СВЕДЕНИЮ!

Согласно материалам иссле-
дования, коронавирус способен 
жить на гладких поверхностях 
при комнатной температуре на 
протяжении 28 дней. При этом 
наибольшую опасность пред-
ставляют непористые поверх-
ности: стекла, купюры и пред-
меты из нержавеющей стали. 
При температуре плюс 20 
градусов вирус может оста-
ваться на них около месяца, 
при плюс 30 – до трех недель. 
Лишь при плюс 40 градусах 
тепла коронавирус живет на 
таких поверхностях несколько 
суток.

Ученые подчеркнули, что 
наибольшую опасность пред-

ставляют экраны смартфонов, 
поскольку, в отличие от рук, 
люди не дезинфицируют их так 
же регулярно.

Ранее стало известно, что 
специалисты из департамента 
физики Индийского техноло-
гического института методом 
компьютерного моделирования 
обнаружили в черном перце 
вещество, способное подавить 
активность COVID-19. Оно 
называется пиперин. Как пред-
положили российские ученые, 
эта гипотеза может работать не 
только в компьютерной моде-
ли, но и в реальности. Однако 
это необходимо подтвердить 
реальными экспериментами.

ЗНАЕТЕ ЛИ ВЫ, ЧТО…

Швейцария ввела санкции  
против 40 граждан Беларуси

СЛЫШАЛИ?

Швейцария внесла в санк-
ционный список 40 граждан 
Беларуси, в том числе министра 
внутренних дел Юрия Караева 
и председателя ЦИК Лидию 
Ермошину, сообщается на сайте 
швейцарского Государственного 
секретариата экономики.

Данные санкции включают в 
себя финансовые ограничения – 
замораживание всех активов на 
территории Швейцарии, обязан-
ность «декларировать блокирован-
ные имущественные ценности», 

лишение доступа к экономической 
поддержке со стороны государ-
ства. Ограничительные меры всту-
пили в силу 13 октября.

В пояснении к документу отме-
чается, что глава МВД Беларуси 
Юрий Караев попал в санкцион-
ный список, так как несет «ответ-
ственность за репрессии и кампа-
нию запугивания, которую прово-
дили силы МВД после президент-
ских выборов 2020 года».

В отношении Лидии 
Ермошиной санкции ввели из-за 

«ненадлежащего проведения элек-
торального процесса», который, 
по мнению швейцарских властей, 
не соответствовал «основным 
международным стандартам 
справедливости и транспарент-
ности».

Постановление о введении 
санкций в отношении Беларуси 
было принято в Швейцарии, 
которая не является членом 
Евросоюза, еще в июне 2006 года. 
С тех пор список редактировали 
12 раз.

Биологи из США и 
Бразилии сумели создать 
новый препарат на основе яда 
азиатской осы Vespula lewisii, 
убивающий устойчивые к дру-
гим антибиотикам бактерии.

Ученые смогли получить 
из яда насекомого высоко-
токсичный белок и сделать 
его безопасным для человека 
путем генетических модифи-
каций. Результаты их разра-
боток опубликованы в науч-
ном журнале Proceedings of the 
National Academy of Sciences, 
сообщает «РИА Новости».

«Для лечения постоян-
но растущего числа лекар-
ственно устойчивых инфек-
ций срочно необходимы 

новые антибиотики, а яды – 
неиспользованный источник 
потенциальных лекарств», 
– отмечает руководитель 
исследования, доцент кафе-
дры психиатрии, микро-
биологии и биоинженерии 
Пенсильванского универси-
тета Сезар де ла Фуэнте.

Специалисты обнару-
жили, что одним из главных 
ингредиентов яда обитающе-
го в Азии насекомого явля-
ется пептид мастопаран-L 
(mast-L), он разрушает бак-
териальную мембрану и тем 
самым помогает уничтожать 
опасные бактерии.

Этот белок не опасен для 
человека в небольших дозах, 

но он разрушает эритроци-
ты, а у некоторых людей 
может вызывать опасную 
аллергическую реакцию.

Исследователям удалось 
провести генетическую кор-
ректировку белка так, что-
бы, с одной стороны, уси-
лить его свойства в борьбе 
с опасными бактериями, а 
с другой – сделать вещество 
более безопасным для чело-
веческого организма.

Лабораторные опыты 
показали, что модифици-
рованный вариант белка 
mast-MO защищает мышей 
от опасных инфекций без 
негативного воздействия на 
организм животных.
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Александр БУХВОСТОВ:
«Дворцовыми переворотами  
в независимых профсоюзах  

и не пахнет!»
Некоторые провластные телеграм-каналы анонсировали «дворцовые перевороты» в независимых профсоюзах. 

Один из тех, кто попал под шквал критики, – председатель Свободного профсоюза металлистов  
Александр Бухвостов, которого в ближайшее время якобы планируют сместить более молодые профсоюзные 

боссы. «Народная Воля» уточнила у Бухвостова, действительно ли он стал жертвой интриг и собирается ли 
уходить со своего поста.

– Александр Иванович, 
расскажите, что у вас там 
происходит. Если верить 
некоторым сообщениям – 
скандалы и интриги…

– Нам регулярно при-
сылают подобные вбросы, и 
даже мне в мессенджер при-
ходят сообщения. Наверное, 
среди наших людей есть те, 
кто работает, скажем так, на 
противоположную сторону 
или какие-то другие струк-
туры и пытается разжечь 
внутренние противоречия и 
конфликты.

Мы действительно пла-
нируем провести съезд. И 
то, что в нашем профсоюзе 
появляются новые люди, – 
это можно только привет-
ствовать. Но для начала было 
бы неплохо, чтобы некото-
рые из них поняли, для чего 
вообще нужны профсоюзы. 
В головах отдельных людей 
прочно засел атавизм про-
шлого, что профсоюзы 
должны доставать путевки 
по дешевке, предоставлять 
какие-то льготы… Это очень 
живучий стереотип!

– На самом деле профсо-
юзы – это ведь не про сана-
тории, а про права чело-
века.

– Да, профсоюзы долж-
ны отстаивать права рабо-
чих. Их основная задача 
добиваться, чтобы цена 
рабочей силы, а это мини-
мальная зарплата, соответ-
ствовала стоимости рабо-
чей силы, а это стоимость 
потребительских товаров и 
услуг для обеспечения нор-
мальной жизнедеятельности 
работника. Здесь и экономи-
ка, и политика. Весь смысл 
профсоюзной борьбы.

Мы подсчитали, что 
сегодня на крупных пред-
приятиях зарплата около 
1600–1700 рублей, а на мно-
гих других и до тысячи не 
дотягивает. А для того, что-
бы сегодня комфортно жить 
по тем ценам, которые есть 
в Беларуси, нужно в разы 
больше.

Недавно мы опубликова-
ли требования Свободного 
профсоюза металлистов к 
правительству. Мы требуем 
изменить закон о профсою-
зах, ввести ответственность 
за принуждение к вступле-
нию трудящихся в профсо-

юзы и прекратить практику 
дискриминации работни-
ков по принадлежности к 
профсоюзам. Настаиваем 
на пересмотре структуры 
минимального потребитель-
ского бюджета, настаиваем 
на размере минимальной 
заработной платы, равной 
150 процентам минималь-
ного потребительского 
бюджета, на тарифной став-
ке первого разряда, рав-
ной уровню минимального 
потребительского бюджета. 
Требуем обеспечить размер 
среднемесячной заработной 
платы к концу 2020 года в 
целом по стране в эквива-
ленте 700 долларов США, а 
к концу 2021-го – 1000 дол-
ларов. Размер пособия по 
безработице, на наш взгляд, 
должен быть не менее 70 
процентов от заработной 
платы за последний год, но 
не менее минимального про-
житочного бюджета. Надо 
создать систему страховых 
касс по безработице, уста-
новить минимальную трудо-
вую пенсию для всех пенси-
онеров на уровне не менее 
минимального прожиточно-
го бюджета для работоспо-
собного населения, довести 
размер средней трудовой 
пенсии по возрасту до 50 
процентов средней зарплаты 
по стране. Посмотрим, что 
правительство ответит.

Мы делаем то, что долж-
ны делать настоящие про-
фсоюзы. А то, что пишут 
про какие-то интриги… 
Я не обращаю внимания 
на такие вещи сейчас и не 
обращал раньше, когда ситу-
ация была более острой, 

когда была объявлена самая 
настоящая война независи-
мым профсоюзам.

Знаю, что есть противо-
речия и в Федерации про-
фсоюзов. К нам обратился 
человек, который активно 
участвовал в маршах проте-
ста, был в команде Виктора 
Бабарико, – его сократили. 
Из ФПБ некоторые хотят 
выходить целыми профсою-
зами!

– А некоторых все же 
останавливает финансо-
вый вопрос. Вышел из 
официальных профсоюзов 
– не получил премию.

– Да, люди почувствова-
ли этот момент. Дело в том, 
что часть коллективного 
договора распространяет-
ся только на членов ФПБ. 
Такие изменения внесены в 
новую редакцию Трудового 
кодекса. Когда Белорусский 
конгресс демократических 
профсоюзов (БКДП) и все 
независимые профсою-
зы боролись против этих 
изменений, рабочий класс 
в основной массе безмолв-
ствовал…

– Я на днях читала 
новость о том, что испол-
няющий обязанности 
министра здравоохранения 
Дмитрий Пиневич подпи-
сал допсоглашение с респу-
бликанским комитетом 
Белорусского профсоюза 
работников здравоохране-
ния, один из пунктов кото-
рого звучит примерно так: 
«работники организации, 
не являющиеся членами 
профсоюза, не вправе пре-
тендовать на гарантии и 
льготы, защиту трудовых 

прав и законных интересов, 
предоставляемые профсою-
зом».

– Зарплату ведь платят 
не из профсоюзных взно-
сов. В коллективном дого-
воре все расходы идут из 
прибыли, а профсоюзные 
взносы в основном посту-
пают в ФПБ. Поэтому все 
работники имеют оди-
наковые права на выпла-
ты, так как все они уча-
ствуют в работе предпри-
ятия.  Другое дело, что 
независимые профсоюзы 
могут добиваться больше-
го для рабочих. На Западе 
так происходит. Но у нас 
ведь коллективные догово-
ры пишет администрация 
предприятия, а не профсо-
юзы…

– Александр Иванович, 
а когда у вас намечается 
съезд?

– В следующем году.
Независимые профсо-

юзы находятся в сложном 
положении. Не хватает дохо-
дов, чтобы оплатить арен-
ду. Поэтому те, кто рабо-
тает сейчас в независимых 
профсоюзах, они бонусов и 
золотых гор не имеют, мно-
гие живут исключительно за 
счет своих пенсий и зарплат. 
Мы работаем за идею, пото-
му что хотим, чтобы незави-
симое профсоюзное движе-
ние в Беларуси развивалось. 
Я много времени посвятил 
профсоюзам и знаю, о чем 
говорю.

– Уходить вы не соби-
раетесь?

– До съезда – точно нет. 
А на съезде уже решат, кому 
дальше руководить. Думаю, 

к этому времени могут 
появиться новые лидеры 
– молодые, амбициозные, 
которые будут работать в 
профсоюзах не из-за того, 
что хотят получить какие-то 
выгоды для себя, или пото-
му, что их назначила адми-
нистрация предприятия.

Да, в свое время многие 
перешли на сторону ФПБ 
именно потому, что мате-
риальные возможности 
независимых профсоюзов 
были ограничены. И сейчас 
не можем найти молодого 
лидера, потому что людям 
нужно зарабатывать деньги, 
кормить семьи.

У нас Геннадий Федынич, 
Александр Ярошук, я, тот 
же Николай Шарах – все 
люди пенсионного воз-
раста, за 60 лет. Из моло-
дых – лидер Белорусского 
независимого профсою-
за Максим Поздняков и 
Сергей Антусевич, первый 
заместитель председате-
ля Белорусского конгресса 
демократических профсою-
зов.

– Говорят, он как раз и 
претендует на роль про-
фсоюзного лидера.

– У него есть все шан-
сы возглавить независи-
мое профсоюзное движе-
ние Беларуси, если вдруг 
Александр Ильич Ярошук 
решит уйти.

А в Белорусском неза-
висимом профсоюзе есть 
ресурсы, они взносов 
немало собирают, поэто-
му избрали своим лидером 
молодого Позднякова, ему 
около 40 лет.

Я сегодня вижу, что есть 
хорошие ребята, надеюсь, 
они придут нам на смену. И 
смогут сделать больше, чем 
удалось нам. Не исключе-
но, что сейчас на протест-
ной волне в независимые 
профсоюзы придут новые 
люди, и благодаря их взно-
сам будет за что содержать 
штат профсоюзов. Тогда 
надо собирать съезд и изби-
рать новых лидеров. А пока 
дворцовыми переворотами 
в независимых профсою-
зах и не пахнет! Зато вот во 
власти переворотов как раз 
ожидать можно…

Марина КОКТЫШ.

Мітрапаліт Веніямін 
забараніў 

выконваць гімн 
«Магутны Божа»

«Долой Мышиного короля!»
БРАВО!

Віталь ГУРКОЎ:
«Клуб у Мінску я прадаў…»

Неаднаразовы чэмпіён свету па тайскім боксе распавёў “Народнай Волі”,  
чым ён будзе займацца ва Украіне.

В какие страны белорусы могут 
полететь без карантина и теста  

на коронавирус?
По новым правилам, которые сформулировал Минздрав,  

любой иностранец, приезжая в Беларусь, должен иметь документ  
об отрицательном результате теста на COVID-19.

А куда сегодня могут поехать белорусы без предварительного теста  
и обязательного карантина по прибытии?

«Народная Воля» изучила правила въезда в другие страны.

Можно сказать, под таким 
неформальным зрительским 
лозунгом в Большом театре 
Беларуси на этой неделе прошла 
премьера новой редакции бес-
смертного балета П.Чайковского 
«Щелкунчик». 

Что можно сказать о гени-
альном произведении искусства? 
Что оно, конечно, не нуждается в 
похвале. Но в этом случае – свою 
новую, авторскую, оригиналь-
ную версию создал наш великий 
хореограф Валентин Елизарьев. 
Выносил в голове и сердце, под-
смотрел в собственном сне (в чем 
неоднократно признавался в сво-
их интервью), а сейчас воскресил 
мечту после почти десятилетнего 
забвения этого спектакля за годы 
отсутствия-изгнания мастера 
в Большом театре. Поэтому так 
хочется поделиться собственным 
восторгом от долгожданной пре-
мьеры.

Мы увидели цельный, прак-
тически совершенный спектакль, 
все составляющие которого были 
в изумительной гармонии друг с 

другом. Сложнейшая и в то же 
время хрустальная, утончен-
ная хореография балета – что ж, 
Елизарьев любит давать сверхза-
дачи своей труппе. Под стать и 
декорации – настоящие художе-
ственные полотна сценографа из 
Львова Евгения Лысика (пусть 
земля ему будет пухом). В благо-
родных серебряных тонах, прон-
зительно лирические, они держат 
весь балет в девственно-чистом 
настроении. Декорации, кстати, 
пришлось полностью восстанав-
ливать, так как старые за 38 лет, 
прошедшие со дня первой пре-
мьеры «Щелкунчика» в 1982 году, 
просто сгнили. Как и почти все 
роскошные костюмы – их создава-
ла в свое время художник Оксана 
Зинченко, жена Е.Н.Лысика.

Конечно, нельзя не вос-
хищаться безукоризненным 
танцем народной артистки 
Ирины Еромкиной. На премье-
ре она исполняла главную пар-
тию – Машу. Добавлю, что для 
«Щелкунчика» подготовлены пять 
солисток, пять составов артистов 

– крепких, талантливых танцов-
щиков. Но исполнение первого 
спектакля хореограф отдал этуа-
ли Большого Ирине Еромкиной. 
Заслужила. «Блистательна, полу-
воздушна, смычку воздушному 
послушна…» Да, классику не надо 
форсировать. Но суперсложную 

поддержку на одной руке партне-
ра (Олега Еромкина – увы, быв-
шего мужа нашей примы) надо 
выполнить так, будто ты всегда 
мечтала летать. Что вы хоти-
те: это балет XXI века, а хорео-
граф Валентин Елизарьев любит 
эффект и даже оправданный риск.

За дирижерским пуль-
том стоял маэстро Вячеслав 
Чернухо-Волич – он дирижер-
постановщик новой редакции 
балета. Мне кажется, оркестр 
под его руководством звучал 
прекрасно. Маэстро – очень 
музыкальный, чуткий, высо-

копрофессиональный лидер. 
Хорошо, что Большой театр 
нашел возможность не преры-
вать сотрудничество с ним (раз 
уж высокие органы пока не 
утвердили его кандидатуру на 
должность главного дирижера 
по каким-то одним им ведомым 
причинам). Кстати, публика 
встречала Вячеслава Ивановича 
подчеркнуто эмоциональными 
аплодисментами, ему даже пода-
рили букет из красно-белых роз.

А как благодарили Валентина 
Николаевича Елизарьева, ког-
да он вышел на поклоны!.. Но и 
хореограф умеет потрафить, надо 
признать, чувствам публики. Это 
был маленький театр! В сирене-
вом котелке Мышиного короля со 
своим фирменным отточенным 
жестом Елизарьев будто бы гроз-
но вышел на авансцену и… рас-
творился в любви обращенного к 
нему тысячного зала.

Да и в первый ли раз Мастер 
утопает в наших овациях… И, 
дай Бог, не в последний.

Елена ЛуБНЕВСКАЯ.

ЧУЛІ?

МАРШРУТЫ

ЭМІГРАЦЫЯ

ТЫМ ЧАСАМ

Украина. Иностранцы и 
лица без гражданства могут 
пересекать государственную 
границу на въезд в Украину 
при наличии полиса страхо-
вания, выданного страховой 
компанией, зарегистрирован-
ной в Украине, или иностран-
ной страховой компанией, 
которая имеет представитель-
ство на территории Украины 
или договорные отношения 
со страховой компанией – 
партнером на территории 
Украины. Страховка должна 
покрывает расходы, связанные 
с лечением COVID-19, обсер-
вацией, и действовать на про-
тяжении всего срока вашего 
пребывания в Украине.

Болгария. Для граж-
дан Беларуси правительство 
Болгарии сняло запрет на 
въезд. Правда, из Минска на 
сегодняшний день нет пря-
мых рейсов в Болгарию. Были 
чартерные, но последний 
рейс из Минска в Бургас уле-
тел в конце сентября. Раньше 
у «Белавиа» был регулярный 
рейс в Софию, но сейчас его 
почему-то нет.

Италия. Границы открыты. 
Как отмечает МИД Беларуси, 

помимо обладателей евро-
пейского паспорта въезд раз-
решен для граждан любых 
стран, «путешествующих в 
целях учебы, трудовой необхо-
димости, по мотивам здоро-
вья, в связи с чрезвычайными 
ситуациями и для следования 
к месту постоянного прожива-
ния, а также для членов семей 
граждан и резидентов ЕС».

Монако. В княжестве 
Монако, расположенном 
на юге Европы на берегу 
Лигурийского моря, еще с 
начала мая сняты все ограни-
чения на передвижение.

Северная Македония. 
Границы открыты. Въезд для 
иностранных граждан открыт 
без требований самоизоляции 
с июля.

Сербия. Границы полно-
стью открыты. Из Минска в 
Белград есть регулярный рейс 
– самолеты летают несколько 
раз в неделю.

Кстати, для въезда в 
Сербию белорусам не нужна 
виза.

Турция. Сняты ограниче-
ния (в том числе условие само-
изоляции) для иностранных 
граждан при въезде в страну 
воздушным, морским и назем-

ным транспортом. При въезде 
в страну авиа-, наземным и 
водным транспортом необ-
ходимо заполнить специаль-
ную форму с указанием лич-
ных данных, номера и места в 
самолете, адреса пребывания в 
Турции. Среди постоянно дей-
ствующих мер предосторож-
ности в этой стране остаются 
масочный режим и социаль-
ное дистанцирование.

Кстати, правила поведе-
ния и меры предосторожно-
сти, связанные с COVID-19, 
для прибывающих в Турцию 
граждан постоянно меняются, 
исходя из текущей эпидемио-
логической ситуации, поэтому 
надо следить за новостями.

Черногория. На интернет-
странице Института обще-
ственного здравоохранения 
Черногории размещен спи-
сок стран, из которых раз-
решен въезд и пребывание в 
Черногории без самоизоляции. 
Беларусь в этом списке тоже 
есть.

Мексика Въезд ино-
странных граждан разрешен. 
Ограничения вообще не вво-
дились.

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

Як паведамлялася раней, 
Віталь Гуркоў прыняў рашэн-
не не вяртацца ў Мінск, бо 
мае падставы меркаваць, што 
ў дачыненні да яго можа рас-
пачацца крымінальная справа.

– Я быў ва Украіне па сваіх 
справах, там і прыняў рашэнне 
не вяртацца дадому, – кажа 
Віталь. – Пабачыў, што адбы-
ваецца ў Беларусі, і зразумеў, 
што знаходжанне ў гэтай 
краіне будзе для мяне небя-
спечным.

– Чым будзеце займацца 
ў Кіеве?

– Тым, чым займаўся ў Мінску, 
– трэніравацца і трэніраваць. 
Магчымасці для гэтага ёсць, зараз 
ужо працую ў клубе.

Па сутнасці, зараней ніякай 
пляцоўкі там не рыхтаваў. Усё 
давядзецца пачынаць з нуля.

– А што будзе з вашым 
клубам у Мінску?

– Гэта ўжо не мой клуб, я 
яго прадаў.

– Вы наогул не збіраецеся 
прыязджаць у Беларусь?

– Не ведаю, што павінна 
здарыцца, каб я вярнуўся. Па 
меншай меры на гэты момант у 

мяне такіх думак няма. Зараз у 
мяне пачаўся новы этап жыцця.

Натуральна, вельмі цяжка 
было прыняць такое рашэн-
не, але я звольніўся таксама са 
зборнай, таму ўсе масты спа-
лены. Бачу ж, які сюррэалізм 
адбываецца ў краіне.

– Як блізкія паставіліся да 
вашага рашэння?

– Выдатна.
– Поспехаў на новым этапе 

жыцця. Спадзяюся, што мы 
ўсё-такі яшчэ сустрэнемся.

– Прыязджайце…
Алесь СіВЫ.

Аляксандра Герасіменя  
пераехала ў Вільнюс

Трохразовая прызёрка Алімпійскіх 
гульняў Аляксандра Герасіменя ўзначаліла 
Беларускі фонд спартыўнай салідарнасці. 
Герасіменя пераехала ў Вільнюс і ўжо пра-
вяла некалькі сустрэч з прадстаўнікамі 

спартыўных асацыяцый і мясцовымі 
чыноўнікамі.

Спартсменка раней выказвалася 
супраць гвалту і фальсіфікацыі вынікаў 
выбараў.

Мітрапаліт Мінскі і Заслаўскі Веніямін, 
патрыяршы экзарх усяе Беларусі, сказаў пра 
гэта падчас богаслужэння, прымеркаванага 
да царкоўнага свята Пакровы ў Гродне.

Ён матываваў гэта тым, што спеў свецкага 
характару хоць і мае духоўную афарбоўку, 
але падзяляе грамадства.

“Хтосьці радуецца выкананню, а хтосці 
засмучаецца, – канстатаваў мітрапаліт. – У нас 
дастаткова спеваў, якія не падзяляюць, а ядна-
юць наша грамадства. І клопат кожнага наста-
яцеля павінен быць пра гэта. І клопат кожнага 
хрысціяніна – каб мы былі адзіныя ў Хрысце”.

Дарэчы, асабліва ўрачыста гімн “Магутны 
Божа” гучаў у выкананні хору святароў 
Гродзенскай епархіі.

Аляксей МіХАЛЁЎ.
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А С О Б Ы

ЗАСТАЦЦА ЧАЛАВЕКАМ
(Частка другая)

ЛЁСЫ ЛЮДСКІЯ

«Егерскі марш»
У 1914 годзе ў Еўропе была 

развязана крывавая бойня, 
вядомая ў гісторыі як Першая 
сусветная вайна. Пад акампанемент 
псеўдапатрыятычных лозунгаў 
ублыталася ў яе і Расійская імперыя. 
У рускую армію масава ўліваліся 
рэкрутаваныя рабочыя і сяляне з 
усіх канцоў вялізнай краіны. У іх 
ліку апынуўся і селянін-беларус 
з хутара Падліп’е вёскі Слабодка 
Павел Кісялёў. Паддаўшыся 
імперыялістычнай прапагандзе, 
ён без ваганняў падпарадкаваўся 
прызыву і адпраўляўся на фронт 
са шчырым намерам “адпомсціць 
неразумным хазарам”. На момант 
прызыву яму не было і дваццаці 
гадоў, але тым не менш дома 
заставалася ўжо цяжарная жонка 
Хрысціна. І састарэлыя бацькі.

Франтавая мясарубка патрабавала 
мноства медыцынскіх работнікаў: 
лекараў, фельчараў, сясцёр 
міласэрнасці, санітараў. Шпіталі былі 
перапоўнены параненымі, і медыкаў 
катастрафічна не хапала. У арміі 
пачалася кампанія па тэрміновай 
падрыхтоўцы медыцынскіх кадраў з 
ліку прызыўнікоў. Але, на жаль, у 
большасці гэта былі малапісьменныя 
альбо зусім непісьменныя рабочыя 
і сяляне. І Павел адразу вылучыўся 
з іх ліку. Чатыры класы лічыліся ў 
тыя часы досыць высокім узроўнем 
адукацыі. Замест фронту яго адразу 
накіравалі курсантам у Магілёўскую 
ваенную медыцынскую школу. Вось 
тут якраз і прыдалося яму юнацкае 
захапленне біялогіяй і хіміяй. Пасля 
гадавога навучання ён з адзнакай 
скончыў гэтую школу, атрымаўшы 
вайсковае званне унтэр-афіцэра і 
спецыяльнасць ваеннага фельчара. 
Павел адразу ж накіраваўся на фронт, 
які да гэтага часу ўжо праходзіў праз 
усю Беларусь ад Браслаўскіх азёр да 
палескіх балот. Ён апынуўся на лініі 
Баранавічы–Пінск.

Я выдатна памятаю аповеды 
дзядулі пра тую “забытую 
вайну”, пра тое, што яму асабіста 
давялося перажыць. Амаль на 
лініі агню даводзілася ратаваць 
цяжкапараненых, праводзіць самыя 
першыя і неадкладныя медыцынскія 
маніпуляцыі, хутка перавязваць 
раны. Не раз ён пад шквальным агнём 
выносіў з поля бою параненых салдат, 
асабліва калі выбывалі з прычыны 
раненняў ці смерці санітары і сёстры 
міласэрнасці. Медыкі таксама жа 
гінулі ад куль і аскепкаў, як і салдаты 
і афіцэры. Нарэдка даводзілася браць 
на сябе адказнасць і пры правядзенні 
тэрміновых аперацый і зашыванні 

рваных ран, калі не хапала хірургаў. 
Здавалася, гэтай крывавай бойні не 
будзе канца!

Пад уздзеяннем падзей, якія 
адбываліся ў Петраградзе, пачынаўся 
разброд і ў армейскім асяроддзі. 
Стала псавацца дысцыпліна. Асабліва 
пасля звяржэння імператара Мікалая 
II. На настроі салдат моцны ўплыў 
аказвалі бальшавікі. Яны заклікалі 
спыняць ваенныя дзеянні супраць 
немцаў і накіроўваць зброю супраць 
іншай часткі расійскага грамадства: 
ўладальнікаў фабрык, заводаў, 
прадпрымальнікаў, інтэлігенцыі, 
духавенства – гэта значыць 
перавесці імперыялістычную вайну 
ў грамадзянскую. Быў размыты 
галоўны лозунг гэтай вайны: “За 
Веру, Цара і Айчыну”. Цара ўжо не 
было. Веру бальшавіцкая прапаганда 
падвяргала рэзкай крытыцы. А 
Айчына на дадзеным адрэзку часу 
ўяўлялася чымсьці няпэўным, 
незразумелым і аморфным. Афіцэры 
літаральна ўгаворвалі салдат 
ісці ў атаку. І выпадкі братання з 
немцамі сапраўды былі на той 
вайне. І даходзіла да абсурду, калі 
салдаты выбіралі сабе камандзіра 
і галасавалі, ісці ў атаку або не… 
Аб якой вайсковай дысцыпліне 
магла ісці гаворка! А пасля 
кастрычніцкіх падзей у Петраградзе 
ў расійскім войску пачалася масавая 
“самадэмабілізацыя”, а папросту 
кажучы – дэзертырства. Вайна Расіяй 
была цалкам прайграна, і новыя 
ўлады заключылі з немцамі ўсім 
вядомы Брэсцкі мір, паводле якога 
ўсе беларускія землі, якія знаходзіліся 
пад акупацыяй, адыходзілі Германіі.

Павел Раманавіч Кісялёў, унтэр-
афіцэр медыцынскай службы 
расійскай арміі, хоць і ненавідзеў 
ворага, але таксама ўсёй душой 
ірваўся дадому да жонкі, дзіцяці, якое 
ўжо павінна было з’явіцца на свет, 
і састарэлых бацькоў. Ды толькі не 
мог ён сабе дазволіць дэзертырства: 
перамір’е з немцамі было нядоўгім. 
У сакавіку 1918 года яны аднавілі 
ваенныя дзеянні і рушылі далей 
на ўсход, углыб Беларусі, і ўжо 
падыходзілі да Жлобіна – родных 
мясцін Паўла. Тады ён разам са 
стрыечным братам Якавам рушыў 
на ўсход, і яны ўліліся ў шэрагі 
чырвоных партызанскіх атрадаў, 
арганізаваных бальшавікамі для 
адпору агрэсару.

Якаў, селянін, ураджэнец 
Слабодкі, ваяваў у адной роце 
з Паўлам, і разам яны далучыліся 
да бальшавікоў. Яны былі амаль 
аднагодкамі, іх аб’ядноўвала 
нянавісць да акупантаў. Абодва 
адважна змагаліся супраць іх у 

адным партызанскім атрадзе. Абодва 
былі неаднаразова параненыя. 
Абодва бралі ўдзел у вызваленні 
мястэчка Жлобін ў лістападзе 1918 
года. Але вярнуліся дадому, у родную 
Слабодку, толькі пасля канчатковага 
выгнання ворага на пачатку 1919 
года.

Як даўно Павел не бачыў свой 
родны хутар і сваіх і любых! 
Гаспадарка апынулася ў глыбокім 
заняпадзе. Бацькі моцна пастарэлі і 
працаваць, як раней, ужо фізічна не 
маглі. Скарацілася пасяўная плошча, 
засталіся толькі адзін конь і адна 
карова, авечак ужо не было – усё 
падчысцілі акупанты. Хрысціна 
нарадзіла дзяўчынку неўзабаве пасля 
сыходу Паўла на вайну і назвала яе 
Лідай (гэта мая будучая мама). Па 
сутнасці, уся гаспадарка трымалася 
на кволых плячах нявесткі. І адкуль 
толькі яна чэрпала сілы!

Калі Павел вярнуўся дамоў, 
радасці не было мяжы! Маладыя муж 
і жонка не бачыліся больш за чатыры 
гады. Старыя Раман і Ганна плакалі 
ад шчасця: сын жывы і здаровы! У 
сям’ю вярнуўся сапраўдны гаспадар. 
Хрысціна дачакалася мужа, а ў 
дачкі з’явіўся тата. Дачакаўся 
свайго гаспадара і асірацелы было 
гармонік. З якім трапятаннем і 
любоўю Павел узяў яго ў рукі пасля 
доўгай чатырохгадовай разлукі! Ды 
толькі інструмент не адразу адказаў 
яму ўзаемнасцю: за гады ліхалецця 
пальцы адвыклі ад кнопачак, 
згубілі былую выканальніцкую 
віртуознасць, як кажуць музыканты, 
дробную тэхніку. Але ж гэта можна 
выправіць – аднавіць майстэрства 
заўсёды прасцей, чым авалодаць ім.

У рэпертуар Паўла ўварвалася 
новая музыка, яркая і дзівосна 
прыгожая, якую не чулі раней ні 
жонка, ні бацькі. Гэта быў прывезены 
з вайны “Егерскі марш”, які ён адразу 
ж падабраў на слых на сваім гармоніку. 
У Магілёве, дзе Павел вучыўся ў 
ваеннай медыцынскай школе, ён 
упершыню ў сваім жыцці ўжывую 
ўбачыў і пачуў духавы аркестр, які 
выконваў гэту боскую музыку. У 
гэтым горадзе знаходзілася стаўка 
Вярхоўнага галоўнакамандуючага, 
які пад гукі гэтага бравурнага 
маршу добраслаўляў вялікія партыі 
навабранцаў на фронт.

Згаладаўшыся па сялянскай 
працы, Павел рашуча ўзяўся за 
аднаўленне сваёй разбуранай і 
запушчанай гаспадаркі, і разам 
з Хрысцінай яны шмат у чым 
дабіліся поспеху. Калі Лідзе было 
шэсць гадоў, Хрысціна нарадзіла 
другую дзяўчынку. Назвалі яе 
Нінай. Настане час, і яна стане 

вядучай спявачкай Пермскага 
опернага тэатра, выдатнай і вельмі 
неардынарнай жанчынай. А яшчэ 
праз шэсць гадоў у Паўла і Хрысціны 
нарадзілася трэцяе і апошняе дзіця 
– хлопчык Аляксандр. Ён будзе маім 
самым любімым дзядзькам Шурай, 
дабрэйшым чалавекам, баяністам-
віртуозам, маім музычным кумірам, 
які трагічна пайшоў з гэтага жыцця 
ў трыццаць восем гадоў і па якім мая 
душа плача да гэтага часу.

Як мы бачым, Хрысціна, у 
адрозненне ад слабадскіх жанчын, 
нараджала вельмі рэдка, але затое 
яе дзеці, дзякуй Богу, не паміралі 
малымі і раслі здаровымі. Трэба 
не забываць, што Павел з’яўляўся 
дасведчаным медыкам і ў адрозненне 
ад сваіх землякоў ведаў, што такое 
кантрацэпцыя і як ёю карыстацца. 
Пры гэтым старанна сачыў за 
здароўем жонкі і дзяцей.

У 1927-м і 1928 гадах адзін за 
адным памерлі старыя Раман і Ганна. 
Іх страту асабліва цяжка перажывала 
Хрысціна: бацькі мужа вельмі 
любілі яе за працавітасць, дабрыню 
і вернасць, ставіліся да яе як да 
сваёй роднай дачкі. Павел станавіўся 
паўнаўладным гаспадаром хутара і 
падворка.

Але ў краіне надыходзілі цяжкія 
часы. Не абмінулі яны і хутар. З 
кожным годам жыццё і становішча 
сялян усё больш пагаршаліся. 
Імкліва ўзрасталі харчовыя падаткі 
на сялянскія гаспадаркі. Па ўсёй 
краіне пачалася масавая кампанія 
па калектывізацыі. У 1929 годзе ў 
вёсцы Слабодка ўзнік першы калгас 
з гучнай назвай “Перамога”. Яго 
першапачатковы касцяк складалі 
самыя бедныя пласты мясцовага 
сялянства, якім, па сутнасці, няма 
чаго было губляць. Але гэта быў 
вельмі невялікі адсотак ад агульнай 
колькасці сялянскіх гаспадарак. 
Пачалася актыўная агітацыя па 
ўцягванні ў калгас сялян-сераднякоў, 
сярод якіх лічыўся і Павел Кісялёў.

Аднойчы на хутар да Паўла на 
сваім кані прыехаў стрыечны брат 
Якаў, той самы, з якім Павел не адзін 
год карміў вошай у акопах Першай 
сусветнай вайны, а пасля змагаўся 
разам у адным партызанскім атрадзе, 
абараняючы савецкую ўладу… (На 
жаль, я не запытаўся ў свой час у 
дзядулі, ці займаў Якаў якую пасаду 
ў калгасе, сельскім Савеце альбо быў 
проста актывістам новай улады.) 
Хрысціна хутка накрыла на стол. 
Мужчыны, як водзіцца, выпілі па 
дзве-тры чаркі гарэлкі, закусілі салам 
з агуркамі… Трэба прызнацца, што 
за мінулыя гады, нягледзячы на 
сваяцтва і на тое, што не адзін пуд 

солі разам з’елі, знаходзячыся на 
валасок ад смерці, блізкімі сябрамі 
яны так і не сталі.

– Павел, пакажы ўсім вяскоўцам 
прыклад, уступай у наш калгас. За 
табой усе астатнія сераднякі адразу 
ж пацягнуцца, – гэта тэма была 
галоўнай для Якава, і, уласна кажучы, 
за гэтым ён і прыехаў.

– Вось ты мне, Яша, скажы: якая 
мне карысць ад гэтага калгаса? 
Значыць, я павінен здаць свае 
тры каровы і тры кані, увесь свой 
інвентар, а Хведзя Гаўрусёў, гультай 
і п’янчуга, здасць у калгас сваю казу. 
А атрымліваць ад калгаса будзем 
аднолькава, па колькасці едакоў у 
хаце, так?

– Ну, можа, і не зусім так… Але 
ж гэта сумленна і справядліва – 
пароўну…

– І працаваць будзем пароўну?.. 
Мы з Хрысцяй з раніцы да начы 
будзем гарбаціцца, а Хведзя – толькі 
тады, калі не ў запоі? І я павінен буду 
карміць гэтага трутня, гэтае быдла?

– Ну, ты мне гэтыя афіцэрскія 
выразы кінь! Даўно ўжо не тыя часы!

– Я не афіцэр, я унтэр-афіцэр. 
Прытым былы. І нават не страявы, 
а медык. Быццам ты ведаеш гэтага…

– Унтэр-шмунтэр… Якая розніца! 
Ёсць, Павел, указанне кірючых 
органаў. У сувязі з тым, што на 
краіну насоўваецца голад, усіх 
сялян-сераднякоў, якія адмаўляюцца 
ўступаць у калгасы, вырашана лічыць 
падкулачнікамі і сабатажнікамі. Табе 
гэта трэба?

– Але ты ж ведаеш, што гэта не 
так! Хіба за такое жыццё, Яша, мы з 
табой ў чырвоных партызанах кроў 
сваю пралівалі?

– Я табе, Паша, сказаў, а ты думай. 
Не дурны…

На гэтым скончылася 
іх мужчынская размова. А 
дзеці, пятнаццацігадовая Ліда, 
дзевяцігадовая Ніна і трохгадовы 
Шура, забіўшыся ў куток, слухалі, 
нічога не разумеючы. І толькі 
Хрысціна ціха плакала…

Хутка ляцеў час. Усялякія пабо-
ры і харчпадаткі з кожным годам 
узрасталі. Акрамя планавых увялі 
новы дадатковы аднаразовы падатак 
на збожжа. Жыць станавілася ўсё 
цяжэй і цяжэй.

– Паўлуша, ідзі напішы заяву ў 
той калгас! Не дадуць яны нам жыц-
ця… Паслухай мяне, любы мой, бо 
інакш будзе яшчэ горш... – прасіла 
мужа Хрысціна.

І Павел здаўся. Пайшоў да Якава 
пісаць заяву аб прыёме ў калгас.

– Э не, браток, позна… – ашаломіў 
той, – Ёсць загад ЦК нашай партыі 
падкулачнікаў у калгасы не прымаць. 

Так што не магу… Я цябе даўно пра 
гэта папярэджваў.

– Сволач ты, Яша, а не бальшавік! 
– ціха вымавіў Павел.

– Ты мне за “сволач” яшчэ 
адкажаш, кулацкая твая пыса! – 
пабарвавеўшы, закрычаў абражаны 
Якаў.

…А праз пару дзён на хутар 
Падліп’е заявілася шырокая камісія 
з райцэнтра. Была праведзена 
капітальная рэвізія ўсёй натуральнай 
гаспадаркі. Выграблі ўсё, што было ў 
наяўнасці, аж да насеннага фонду – 
пакінулі толькі пятую частку.

– Што вы сабе дазваляеце? Дзяцей 
маіх асуджаеце на галодную смерць! 
– не стрымаўся абураны Павел.

– Маўчаць! У краіне – голад! 
Паволжжа і Украіна выміраюць! А вы, 
кулаччо, абжыраецеся тут на хутарах, і 
ўсё вам мала і мала! – крычаў галоўны 
начальнік гэтай камісіі.

І наступіў фатальны жнівень 1934 
года. На хутар прыбыло некалькі 
павозак з узброенымі міліцыянтамі, 
прадстаўнікамі раённай і мясцо-
вай улады. Невысокі мужчына 
прад’явіў Паўлу сваё пасведчанне і 
ордар-прадпісанне. Зачытаў сумес-
нае рашэнне раённага і мясцовага 
органаў выканаўчай улады: “…На 
падставе Пастановы Палітбюро 
ЦК ВКП(б) ад 30 студзеня 1930 года 
“Аб мерапрыемствах па ліквідацыі 
кулацкіх гаспадарак у раёнах суцэль-
най калектывізацыі”, Кісялёў 
Павел Раманавіч, 1894 года нарад-
жэння, ураджэнец вёскі Слабодка 
Жлобінскага раёна, беларус, беспар-
тыйны, падкулачнік, падвяргаецца 
разам з усімі членамі сям’і высылцы ў 
аддаленыя вобласці СССР з утрыман-
нем у працоўных спецпасяленнях з 
поўнай канфіскацыяй усёй маёмасці”.

Спакойна і без істэрыкі Хрысціна 
разам з маментальна пасталелымі 
дзецьмі збірала асабістыя пажыткі і 
складвала іх на фурманку. А камісія 
ў гэты час апісвала ўсё, што толькі 
бачыла. Павел ўзяў быў з сабой свой 
гармонік.

– Э, не!.. Гармонік падлягае 
канфіскацыі. Гэта ўжо прадмет рас-
кошы.

– Тады дазвольце хаця б у апошні 
раз сыграць на ім.

– Ну іграй… – заўсміхаліся 
канфіскатары, – Мы любім музыку.

І Павел расцягнуў мяхі… Грымнуў 
“Егерскі марш”, бравурны, бліскучы! 
І гэта прагучала так нечакана, нена-
туральна і кантрасна створанай 
абстаноўцы… Марш гучаў ярка, 
недарэчна, гратэскна і… злавесна. 
Над усёй неабсяжнай краінай грымеў 
гэты радасны марш як насмешка, як 
пародыя на жыццё…

КОШЕЛЕК
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Что происходит  
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Прызоў ад Мінкульта  
для пераможцаў 

«Лістапада» не будзе
Мінскі міжнародны кінафестываль «Лістапад» 

адбудзецца ў заяўленыя раней даты – з 6 па 13 
лістапада 2020 года. Фестывальны слоган гэтага года 
– «Магія вобраза». А візуальная канцэпцыя – прас-
цей кажучы, галоўная афіша – даніна павагі леген-
дарнаму беларускаму фільму «Горад майстроў», 
створанаму на кінастудыі “Беларусьфільм” рэжы-
сёрам Уладзімірам Бычковым па п’есе Тамары Габе 
“Горад майстрой, або Казка пра двух гарбуноў”. 
Знакавай беларускай кінакарціне сёлета спаўняецца 
55 гадоў. Гэты фільм апявае свабоду і патрыятызм, 
гераізм і волю, стаўшы кінаказкай на ўсе часы.

27-ы «Лістапад» адбудзецца ў няпростых 
для ўсёй кінаіндустрыі ўмовах. Аднак перамога 
сілы кінамастацтва, уражанняў і вобразаў у гэты 
момант могуць служыць панацэяй ад многіх нягод. 
Нягледзячы на ўсе цяжкасці, жыццё не стаіць на 
месцы. Менавіта таму фармат фестывалю ў гэтым 
годзе будзе адрознівацца ад усіх папярэдніх. У 
кінатэатрах, дзе пройдуць паказы для гледачоў, буд-
зе забяспечана сацыяльная дыстанцыя і ўсе неаб-
ходныя меры бяспекі. Для замежных членаў журы 
дырэкцыя форуму рыхтуецца правесці «Лістапад» 
ў анлайн-фармаце.

Арганізатар «Лістапада» – Цэнтр візуальных 
і выканальніцкіх мастацтваў «АРТ Карпарэйшн». 
Заснавальнікі ММКФ – Міністэрства культуры 
Рэспублікі Беларусь, Мінскі гарадскі выканаўчы 
камітэт. Але, як праінфармавала нас дасведчаная 
крыніца, прызоў ад Мінкульта для пераможцаў 
кінафэсту ў гэтым годзе не будзе. Застаецца 
толькі гадаць чаму: ці то ў дзяржаве наогул няма 
фінансавых сродкаў на культуру, ці то гэта кан-
крэтнае выражэнне стаўлення ўлады да творчай 
інтэлігенцыі краіны.

Кірыл БуБНОЎ.

285 рублей за 100 граммов
Больше всего в минских магазинах просят за черную икру,  

консервы из краба и мраморное мясо. Рейтинг самых дорогих продуктов 
питания в ритейле составил бесплатный сервис Infoprice.by, который 

сравнивает цены почти на все товары в шести торговых сетях: «Евроопт», 
«Соседи», «Корона», «Виталюр», «Гиппо» и «Green».

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ! ПЕРАД ПАДЗЕЯЙ

Брусника – одна из самых 
полезных ягод осеннего сезо-
на. Свою популярность ягода 
приобрела благодаря высоко-
му содержанию витаминов, 
минералов и других питатель-
ных веществ. Именно бруснику 
применяют для лечения многих 
заболеваний: от сезонной про-
студы до отеков.

Сезонная ягода богата все-
возможными витаминами, 
антиоксидантами и другими 
питательными веществами. 
Оказывает жаропонижающий 
и противовоспалительный 
эффект, из-за чего вошла в спи-
сок «натуральных лекарств» 
против простуды и гриппа.

Брусника – настоящий борец 
против бактериальных инфек-
ций, например, стафилокок-

ка, попадающего в организм с 
едой. Ученые обнаружили, что 
высокое содержание противоми-
кробных соединений в бруснике 
создает невидимый щит внутри 
организма и защищает человека 
от различных болезней.

Благодаря содержанию 
кверцетина брусника облада-
ет противовоспалительными 
свойствами и лечит многочис-
ленные хронические заболева-
ния, предотвращает рост рако-
вых клеток.

Доказано, что сок брусники 
снижает вероятность болезней 
мочеполовых путей, особенно 
у женщин. А благодаря анти-
микробным свойствам яго-
да снижает риск образования 
бактерий в ротовой полости и 
лечит болезни десен.

Регулярное употребле-
ние ягоды улучшает функции 
головного мозга: помогает 
сохранять психическое здоро-
вье и снабжает клетки кисло-
родом. Помимо всего прочего, 
витамин C, входящий в состав 
брусники, предотвращает окис-
лительные повреждения нерв-
ных клеток и снижает риск раз-
вития болезни Альцгеймера.

Ягода богата пищевыми 
волокнами, полезными для 
сердца и сосудов, а также пре-
дотвращает развитие сахарно-
го диабета. Танины, входящие 
в состав брусники, улучшают 
пищеварение, а большое коли-
чество витамина A благоприят-
но сказывается на зрении.

Брусника улучшает репродук-
тивное здоровье, борется с гриб-
ком, отеками и служит профилак-
тикой почечных  заболеваний.

Однако, хотя брусника счи-
тается одной из самых безопас-
ных ягод, есть ряд противо-
показаний. Бруснику не стоит 
употреблять при мочекаменной 
болезни, язве желудка, низком 
артериальном давлении, а так-
же при индивидуальной непе-
реносимости или аллергии.

Самые дорогие продук-
ты определяли среди всего 
ассортимента, исключив из 
выборки алкоголь и несъе-
добные товары.

«Золотой» для покупателей 
оказалась черная осетровая 
икра. Цена на нее в зависимо-
сти от сети варьируется от 193 
до 285 рублей за 100 граммов. 
Дорогими оказались и консер-
вы из мяса краба. В Минске за 
жестяную банку с камчатским 
деликатесом в треть кило про-
сят под 145 рублей.

Дорого обходится бело-
русам и мраморная говядина 
– почти 35 рублей за стейк 
«Рибай». Почти килограм-
мовая вырезка гродненского 
хамона оценена по-испански 
– в 41 рубль. Впечатляет цена 
и на бельгийский шоколад, в 
том числе набор конфет за 55 
рублей.

В рейтинг также вошли 
стейки из красной рыбы (от 17 
до 33 рублей), ломтики парме-
зана (от 4 до10 рублей) и филе 
индейки (от 13 до 18 рублей за 
кило). Встречаются в столич-

ном ритейле продукты и подо-
роже, но представлены крайне 
избирательно.

«Премиальные продукты 
можно найти у всех ритей-
леров. Надо полагать, спрос 
на них остается стабиль-
ным, хотя и точечным. И 
что интересно, разница в 
цене на дорогие продукты 
между сетями особенно высо-
ка. Например, если неудачно 

выбрать магазин, то можно 
переплатить на банке черной 
икры больше 100 рублей. А 
если брать алкоголь, который 
мы сознательно не включили 
в рейтинг, то на грамотной 
закупке к пышному засто-
лью можно сберечь среднюю 
зарплату. Цены значительно 
разнятся», – отмечает руко-
водитель сервиса Infoprice.by 
Роман Андрухов.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
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«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». лП №02330 106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т незалежнасці, 79 1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя інд ксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ
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Пры мная: т л. факс 017  2 - -71. 

Р кламны аддзел 017  2 - -0 .
n on inein o ai . o  

tt : www.n -on ine.in o 

ШАХМАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШЫХ  ВУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір АнТАРОВіЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

УТБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СіВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Р гора Барадуліна.
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МАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». лП №93 106 ад 30.04.2004.  Пр-т незалежнасці, 79 1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ ДУХОЎНАЕ

– 50 –

21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр лIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у  5 -62.)

– 50 –

21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,

– 52 –

22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир яПРИн еВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯНЕРЫ

ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНіЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.
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АРТ-ЖЫЦЦЁ

…Без узыходжання  
       на п’едэстал

Старшыня Беларускага цяжкаатлетычнага саюза  
Міхаіл Рабікоўскі распавёў “Народнай Волі”,  

што 20 кастрычніка ў мужчынскай зборнай Беларусі 
будзе новы галоўны трэнер.  Хто будзе кіраваць 

зборнай?

Алесь СілКОЎ:
«Я за ўсё жыццё столькі не піў,  

колькі за гэтыя два тыдні!»
Каардынатар кампаніі “Права выбару” Алесь Сілкоў перахварэў на каранавірус. І атрымаў 600 рублёў!

Справа ў тым, што некалькі месяцаў таму жонка застрахавала Сілкова ад гэтай хваробы, і, паколькі каранавірус быў 
афіцыйна пацверджаны, страхавая кампанія выплаціла грамадскаму актівісту грошы.

“Народная Воля” пацікавілася падрабязнасцямі.

Нагадаем, што не так даўно ста-
ла вядома, што лепшую спартсменку 
мінулага года, чэмпіёнку свету па фры-
стайле Аляксандру Раманоўскую звольнілі 
з нацыянальнай каманды “за прагулы”, 
хаця ў яе была форс-мажорная сітуацыя: 
бацька спартсменкі перанёс інсульт, не 
было каму вазіць яго ў бальніцу, гэтым 
займалася Аляксандра.

У Рэспубліканскім цэнтры алімпійскай 
падрыхтоўкі на гэта не звярнулі ўвагі, 
хаця ўсім было зразумела, што насамрэч 
Раманоўскую звольнілі за яе актыўную 
грамадзянскую пазіцыю.

Загад набывае моц 16 кастрычніка, але 
рашэнне РЦАП будзе аспрэчвацца.

Акрамя таго, раней і галоўнага трэ-
нера зборнай Беларусі Мікалая Казеку 
пазбавілі прэзідэнцкай стыпендыі. Ён 
таксама асудзіў гвалт на вуліцах Беларусі 
пасля выбараў.

– На гэтым тыдні Сашы зрабілі апера-
цыю, – распавёў “Народнай Волі” Мікалай 
Казека. – Урачы, якія яе праводзілі, 
кажуць, што ўсё прайшло паспяхова. Гэта 
была такая касметычная аперацыя, быў 
рубец на каленным суставе, і яго, так бы 
мовіць, нівеліравалі.

– Колькі часу працягнецца 
рэабілітацыя?

– Пакуль нічога не вядома, медыкі 
будуць адштурхоўвацца ад таго, як 

пойдзе працэс аднаўлення.
– Улічваючы, што Сашу звольнілі, 

якія яе далейшыя спартыўныя перспек-
тывы?

– Пакуль яна знаходзіцца на 
бальнічным, а далей пабачым, што будзе. 
Хацелася б верыць у лепшае.

– Вас пазбавілі прэзідэнцкай 
стыпендыі, і грошы за пэўны перыяд вы 
павінны вярнуць дзяржаве. Якая гэта 
сума?

– Дакладна не ведаю, бо пакуль гэты 
працэс ідзе, і не хочацца бегчы наперадзе 
цягніка.

– Як зараз працуецца ў свеце 
апошніх падзей?

– Працуем у штатным рэжыме, зараз 
крыху сітуацыя супакоілася.

– Ведаю, што на гэтым тыдні да вас 
прязджаў і алімпійскі чэмпіён Антон 
Кушнір, які зараз працуе трэнерам са 
зборнай Казахстана. Вучань вырашыў 
падтрымаць настаўніка?

– Антон зараз насамрэч у Мінску. Тут 
і пандэмія паўплывала, і аперацыю трэба 
было рабіць з-за старых траўм. А заходзіў 
да мяне ў госці акурат пасля свайго дня 
нараджэння. Прынёс сок, торт, сушы, 
душэўна пасядзелі. Нам было пра што 
пагаварыць…

Алесь СВЯТЛАНіЧ.

Салон без банкіра

Александр еФИМОВ:
 «Министерство спорта   
 хочет всех построить  

в шеренгу…»
Тренер известной белорусской спортсменки, 
толкательницы ядра Надежды Остапчук 
рассказал «Народной Воле», как деградирует 
белорусский спорт, и высказался о том, что 
сегодня происходит в стране.

У пяты раз у Мінску 
адкрыўся «Восеньскі салон з 
Белгазпрамбанкам». І гэта няглед-
зячы на тое, што топ-менеджемент 
гэтага банка заключаны ў вязніцу 
КДБ, а знакамітая карпаратыўная 
калекцыя гэтага ж банка незаконна 
арыштавана. Хоць, паводле некато-
рых звестак, і знаходзіцца тут жа, 
за сценамі Палаца мастацтва. Але 
пад замком.

Вось сённяшняя рэальнасць 
«нашага гарадка». Але мне ўсё 
роўна прыемна пісаць пра мастац-
кую імпрэзу, таму што ля вытокаў 
гэтай культурнай ініцыятывы стаяў 
не хто іншы, як Віктар Дзмітрыевіч 
Бабарыка, у той час старшыня 
праўлення банка. А цяпер, як вядо-
ма, адзін з галоўных палітвязняў 
краіны.

Наогул, калі азірнуцца 
на мінулае дзесяцігоддзе, то 
колькі прыкметных культурных 
мерапрыемстваў у краіне было 
створана па ініцыятыве банкіра 
В.Д.Бабарыкі! Колькі выдатных 
артэфактаў было вернута яго 
стараннямі (а часам і за яго кошт!) 
у нашу краіну: арыгiнал Бібліі 
Францыска Скарыны, карціны 
сусветна вядомых мастакоў 

Парыжскай школы... Ды ўзяць 
хоць бы нашы дні: прама зараз у 
Мінску праходзіць Міжнародны 
тэатральны фестываль «ТЭАРТ», 
які таксама сваімі паўнавартаснымі 
фінансавымі ўліваннямі 
падтрымліваў «Белгазпрамбанк» па 
ініцыятыве Бабарыкі. За больш чым 
неабыякавае стаўленне да культуры 
сваёй радзімы Віктар Бабарыка быў 
спачатку ўзнагароджаны дыпло-
мам камісіі Рэспублікі Беларусь па 
справах ЮНЕСКА, а праз некалькі 

гадоў, у 2014-м, – ганаровым зван-
нем «Мецэнат года».

Што, як бачым, не перашкодзіла 
ўладам без суда і следства ачарніць 
яго імя. Але справы былога банкіра 
кажуць самі за сябе.

Такім чынам, «Восеньскі салон з 
Белгазпрамбанкам» – вялікая і вельмі 
папулярная выстава выяўленчага 
мастацтва – зноў пачаў сваю рабо-
ту. Яго наведваюць звычайна больш 
за дзесяць тысяч чалавек, і дзяся-
тая частка карцін купляецца прама з 

залы Палаца мастацтваў. Па выніках 
салона міжнароднае журы прысуд-
жае пераможцам таксама добрыя 
прэміі – і грошы, і паездкі ў Парыж. 
Так што і ў гэтым годзе, нягледзячы 
ні на што, 700 чалавек падалі заяўкі 
на ўдзел у вернісажы. Але строгая 
прафесійная адборачная камісія дала 
магчымасць выставіцца толькі 209 
мастакам.

Так, арганізатары салона 
абышліся ў гэтым годзе без прэс-
канферэнцыі, на якой заўсёды 
з гонарам і радасцю выступаў 
Бабарыка. Але яго пакуль што з 
намі няма. Хто яго заменіць? 
Надзея Ермакова? Да выяўленчага 
мастацтва яна мае такія адносіны, 
як мая бабуля да космасу.

Маштабная экспазіцыя ў 
Палацы мастацтва будзе праца-
ваць на працягу трох тыдняў. Як 
заўсёды, кожная праца даступна да 
набыцця, гэта можна зрабіць нават 
анлайн праз сайт. Частка атрыма-
ных сродкаў пойдзе на дапамогу 
дабрачынным арганізацыям.

Вікторыя ДРОЗД.
На фота: Віктар Бабарыка і 

трохразовая пераможца 
«Восеньскага салона» Алеся 

Скарабагатая. 2017 год.

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

– 20 кастрычніка падчас 
атэстацыі будзе прызначаны 
новы галоўны трэнер мужчын-
скай каманды. Пакуль ніякія 
прозвішчы называць не буду, бо 
кандыдатуру спачатку павінна 
зацвердзіць Міністэрства спорту 
і турызму. Як кажуць, не хачу 
бегчы наперадзе цягніка.

– Новы трэнер – новыя 
падыходы?

– Не думаю, што ў 
трэніровачным працэсе каманды 
нешта моцна зменіцца. Усе штат-
ныя трэнеры застаюцца, вялікіх 
змен не будзе. Зборная трэніруецца 
ў звычайным рэжыме.

Зараз, напрыклад, зрабілі 
заяўку на ўдзел у чэмпіянаце свету 
па цяжкай атлетыцы да 17 гадоў. 
Планавалася, што ён адбудзец-
ца з 11 па 18 лістапада ў Перу, 
але з-за пандэміі спаборніцтвы 

хочуць правесці анлайн. Трэба 
ўдзельнічаць, бо яшчэ не вядома, як 
увогуле будзе складвацца сітуацыя 
з каранавірусам і на якім свеце ў 
сувязі з гэтым будзем мы. Пакуль 
спартсмены толькі трэніруюцца – 
спаборніцтваў няма.

– Анлайн-чэмпіянат свету па 
цяжкай атлетыцы – гэта нешта 
новае. Як усё будзе выглядаць?

– Усе зборныя будуць высту-
паць дома, у сваіх спартыўных 
залах, будуць ісці трансляцыі 
з розных краін. Мы, напры-
клад, плануем выступаць на 
базе ў Стайках. Усё будзе пад 
відэаназіраннем – узважванне, 
падыходы, тэхнічнае выкананне.

Падабаецца вам такая сістэма 
альбо не – ніхто не пытаецца. 
Становішча безвыходнае, зараз 
увесь свет спрабуе жыць і праца-
ваць у новым фармаце.

– Як асабіста вам такі фар-
мат?

– Шчыра кажучы, не вельмі, 
бо, як мне падаецца, гэта буд-
зе выступленне ўсляпую. Калі 
праходзіць класічны чэмпіянат, 
то ты бачыш саперніка, веда-
еш, як настройвацца. А тут 
атрымліваецца, што кожны зма-
гаецца ціха сам з сабою. А затым 
ужо параўнаюць вынікі ўсіх і 
абвесцяць пераможцу.

Не будзе традыцыйна-
га ўзнагароджвання, узыход-
жання на п’едэстал, а гэта ж 
таксама важны момант для 
спартсменаў. Адным словам, 
такія спаборніцтвы мне пада-
юцца некалькі штучнымі, хаця, 
паўтаруся, на гэты момант іншага 
выйсця няма. Лепш перастраха-
вацца, чым затым хварэць.

Алесь СВЯТЛАНіЧ.

ПРЫВАТНАЕ ЖЫЦЦЁ

СІТУАЦЫЯ

– Гісторыя пра страхоўку 
вельмі простая: мая жонка пра-
цуе ў “Белнафтастрахе”, і, веда-
ючы, што мне прыходзіцца па 
працы вельмі шмат ездзць, яна 
яшчэ ў красавіку застрахавала 
мяне ад каранавіруса, – распавя-
дае “Народнай Волі” Алесь Сілкоў. 
– Кошт пытання, калі не памыля-
юся, каля 30 рублёў. Увесну мяне 
пранясло – хвароба прайшла 
бокам. Тады многія засталіся на 
самаізаляцыі, не пускалі дзяцей ў 
школу. А цяпер назіраецца даволі 
вялікі рост выпадкаў захворван-
ня на COVID-19. Паводле маіх 
адчуванняў, сёння захварэць 
можа любы чалавек, бо многія 
расслабіліся.

– Вам дзеці вірус са школы 
прынеслі?

– Не. У жонкі на працы 
захварэў увесь аддзел, а я ўжо ад 
яе дома падчапіў.

Адразу хачу аддаць належ-
нае нашым медыкам, сказаць ім 
вялікі дзякуй. Праўда, калі я пер-
шы раз звярнуўся з тэмперату-
рай у паліклініку, мяне адправілі 
дахаты. Паслухалі, памералі 
кісларод у крыві і сказалі, што 
кавіда няма, – маўляў, звычай-
ная прастуда. Але я вярнуўся 
дахаты і зразумеў, што ў мяне 
дакладна каранавірус, бо проста 
ў адзін момант перастаў адчу-
ваць пахі. У нас кавамашына, а 
я зусім не чуў прыемнага вода-
ру гэтага напою! Тады мы ўжо 
выклікалі доктара дахаты, тым 
больш што і жонка хварэла на 
каранавірус. У мяне ўзялі мазок 
з горла і з носа, і аналіз даў 
станоўчы вынік на COVID-19. 
Далей ты падпісваеш паперу, 
што на два тыдні застанеш-

ся дома. А потым… адчуваеш 
сваю поўную бездапаможнасць! 
Бо ведаеш, што ад каранавіруса 
няма ніякіх лекаў. І ты лічыш 
дні і пільна прыслухоўваешся да 
свайго арганізма.

– Якія рэкамендацыі далі 
вам дактары?

– Выпісалі антыбіётыкі і 
параілі больш піць. Шчыра ска-
жу: я за ўсё жыццё столькі не 
піў, колькі за гэтыя два тыдні! 
Гарбату, каву, ваду. Літрамі!

За гэты перыяд нас з жонкай 
некалькі разоў правяралі, дома 
мы альбо не. Між іншым, вельмі 
дакладна працуюць медыкі: калі 
сказалі, што прыедуць браць 
кроў, напрыклад, 10-га чысла, то 
так і прыязджаюць.

Дарэчы, у мяне кантроль-
ны аналіз крыві даў адмоўны 
вынік, быццам бы я і не хварэў! 

Я здзівіўся. Калі прыйшоў да 
ўчастковага тэрапеўта, доктар 
патлумачыў: вы сапраўды 
перахварэлі на каранавірус, але 
ваш арганізм не выпрацаваў 
антыцелы. Цікавая рэч: у жонкі 
знайшлі антыцелы, а ў мяне – не. 
Чаму так адбываецца – не магу 
патлумачыць. Можа, справа ва 
ўзросце? Яна ж маладзейшая за 
мяне на 12 гадоў: мне 51 год, 
а ёй – 39. Можа, з-за гэтага? 
А можа, справа зусім і не ва 
ўзросце. Карацей, доктар сказаў, 
што я нікога не магу заразіць 
каранавірусам, але вось сам 
захварэць яшчэ раз – гэта вера-
годна!

Ад сэрца скажу: пасля хва-
робы заходжу ў магазін, і мяне 
сапраўды жах бярэ – людзі без 
масак! Такое адчуванне, што мы 
самі над сабой праводзім такі 

вельмі небяспечны эксперы-
мент…

Яшчэ адно важнае пытан-
не – школа. Нашы дзеці не 
хварэлі, але паколькі яны з 
намі ўвесь час у адной кватэ-
ры, то чыста тэарэтычна маглі 
быць пераносчыкамі віруса. 
Таму мы іх у школу не пусцілі, 
у паліклініцы бралі адпаведную 
даведку.

– Колькі ў вас дзяцей?
– Двое. Адзін у трэцім класе, 

другі ў чацвёртым. Школа зараз 
не пераходзіць на дыстанцыйнае 
навучанне, і калі ў некага бацькі 
хварэюць, то дзеці як кантакты 
першага ўзроўню вельмі проста 
могуць разносіць гэту заразу.

Я не хачу наводзіць страх, але 
перакананы, што на каранавірус 
перахварэе кожны! І шмат ужо 
хто перахварэў, але пра гэта не 
здагадваецца, бо хвароба можа 
быць і цалкам бессімптомнай. У 
мяне самога спачатку было адчу-
ванне, што падхапіў звычайны 
вірус, а не гэты новы страшэнны. 
З незвычайных сімптомаў у мяне 
была толькі страта нюху. Першыя 
два дні паднімалася тэмпература, 
а потым яна нармалізавалася. І 
ўсё. Апошні тыдзень мы з жон-
кай толькі пілі гарбату і глядзелі 
серыял “Гульня тронаў”. І яшчэ 
з дзецьмі ўрокі рабілі – давя-
лося наноў вывучаць падручнік 
па матэматыцы для чацвёртага 
класа.

– Пашанцавала, што была 
лёгкая форма хваробы.

– Так, бо некаторыя мае зна-
ёмыя вельмі цяжка хварэюць – 
у бальніцах, пад кропельніцамі. 
Але! З дыягназам каранавірус 
ты міжволі вельмі ўважліва 

прыслухоўваешся да свай-
го арганізма, рэагуеш на кож-
ную дробязь, нават калі ў цябе 
нескладаны выпадак.

Канешне, было б добра, 
калі хаця б для свайго заспа-
каення можна было зрабіць 
камп’ютарную тамаграфію 
лёгкіх. Я думаў пайсці зрабіць 
КТ ў прыватным медцэнтры, каб 
ўпэўніцца, што ўнутры таксама 
ўсё добра.

– А вам накіраванне на КТ 
не далі?

– Не, паслухалі і сказалі, што 
ўсё нармальна. Але я нават і не 
ведаю, дзе ў нас у Магілёве мож-
на, хай сабе і платна, зрабіць 
КТ. Калі тэмпература, “хуткая”, 
ты не можаш дыхаць – тады ў 
клініцы, канешне, зробяць. А 
вось каб самастойна – не ведаю, 
куды звяртацца.

Паўтаруся: вялікі дзякуй 
медыкам, якія выяўляюць, пры-
язджаюць, кантралююць і ўвогуле 
робяць тое, што могуць у гэтай 
сітуацыі. Ну а паколькі лекаў ад 
гэтай хваробы няма, то кожны 
павінен спадзявацца толькі на 
самога сябе, свой імунітэт, выкон-
ваць меры бяспекі.

Вясной я толькі чытаў пра 
COVID-19, і было адчуванне, 
што ён недзе далёка. А зараз хва-
рэе ўжо блізкае кола, сябры… 
Таму ўсім хачу парэкамендаваць: 
беражыце сябе, апранайце маску 
ў грамадскіх месцах! І страхуй-
цеся, пакуль гэта магчыма, хва-
роба сур’ёзная! Бо ў мяне адчу-
ванне, што многія ставяцца да 
сітуацыі з каранавірусам з такой 
уласцівай беларусам бязладнас-
цю. Дарэмна!

Марына КОКТЫШ.

ПОЗИЦИЯ

– Ваша ученица Надежда Остапчук 
сейчас заняла активную гражданскую 
позицию, она солидаризировалась с 
репрессированными спортсменами. 
Поддерживаете ее?

– Надя – взрослый человек и, думаю, ни 
в чьей поддержке не нуждается. Это когда 
она тренировалась, возможно, нуждалась в 
каких-то моих советах, а сейчас что я могу 
ей сказать?

Она сама принимает решения и отвечает 
за свои поступки, хотя у меня, конечно, тоже 
есть свое мнение по поводу происходящего. 
Нынешние протесты – это продолжение дня 
выборов, если кто-то об этом уже забыл. 
Были бы выборы проведены нормально, 
страна жила бы сейчас абсолютно другой 
жизнью.

– От недовольных Министерство спор-
та и туризма старается избавиться или 
идеологически перевоспитать.

– Еще лет 30–40 назад говорили, что 
такая структура, как Министерство спорта, 
вообще не нужна. Во всем мире спорт дер-
жится на федерациях, любителях. В Испании 
студент знает, что если он покажет результат 
и попадет в сборную, то ему дадут стипен-
дию. Когда-то любители бега самооргани-
зовывались, им никто не был нужен. Когда 
их попытались построить, нагрузить и пере-
считать, то они просто развалились, и Клуба 
любителей бега не стало.

А наше Министерство спорта, конечно, 
не развалится, потому что там тоже сидит 
много потребителей. И если у государства 
есть деньги, чтобы помогать этим потреби-
телям, то, естественно, они будут гладить 
руку дающую.

– Но они не только гладят руку, но и 
бьют по рукам тем, кто осмелился выска-
зать собственное мнение. Это правильно?

– Это неправильно, потому что спор-
тсмены – это в какой-то степени тоже 
творческие люди. Там есть свои таланты. 
Художников много, но не каждый напишет 
шедевр. Даже за большие деньги. Так и в 
спорте – талант нужно найти и раскрыть. 
Убрать этого человека на самом деле легко, 
но на его месте будет пустота.

Скажем, не будет выступать за сбор-
ную чемпионка мира по фристайлу Саша 
Романовская. Что, на ее место сразу же най-
дут равноценную замену? Нет. Другое дело, 
что, может, никто и не собирается искать 
никакую замену? Может, это никому не 
надо? Кто-то поедет на соревнования, кто-
то выступит – стрельнет из пистолета или 
прыгнет с трамплина. В конце концов, не 

все же страны завоевывают медали. Можно 
поставить во главу угла принцип “Главное 
не победа, а участие”, и тогда вообще можно 
выгонять всех идеологически неправильных 
спортсменов.

Мы же, наверное, очень богатая страна, 
нам проще купить канадца, дать ему белорус-
ский паспорт. Это проще, чем своих растить 
– талантливых и принципиальных. В спорте 
и в жизни. Да и кто будет растить талан-
ты? Учителя физкультуры, многие из которых 
имеют среднее техническое образование?

И спорт в целом, и легкая атлетика в 
частности в Беларуси в последнее время 
деградируют. Времена меняются. Давайте 
вспомним, сколько раньше, еще в совет-
ские времена, в Беларуси было спортивных 
обществ. И каждое общество кого-то гото-
вило, была построена система подготовки 
спортсменов.

За последние 20 лет и жизнь, и спорт 
сильно изменились. Нет уже прежнего энту-
зиазма, люди больше думают о деньгах.

А из-за пандемии сейчас спорт для людей 
вообще отошел на десятый план, поэтому мне 
не понятно трепыхание Минспорта, которое 
представляет государство, когда оно старается 
всех построить в одну шеренгу – и спортсме-
нов, и солдат, и пенсионеров.

– Не получится?
– Так я же говорю, что жизнь уже не 

будет прежней, люди очень быстро распоз-
нают ложь, а она сплошным потоком льется 
на голову народа. Все друг друга обманыва-
ют, и все довольны. Жизнь прекрасна, стра-
на для жизни прекрасна, никаких проблем 
вообще нет!

А выйдешь на улицу и собственны-
ми глазами видишь, что, оказывается, нам 
вешали лапшу на уши. И продолжают это 
делать, хотя жизнь становится все труднее и 
труднее. Раньше пенсия была 250 долларов, 
сейчас – 180, а скоро до сотни доживем.

Можно бесконечно называть черное 
белым, но люди сами различают цвета. Это 
при Союзе была газета «Правда» и один-два 
телеканала, а сейчас у каждого есть теле-
фон, из которого он сам может узнать все 
новости и дать им собственную оценку, а 
не использовать ту, которую ему стараются 
навязать.

Переваривай информацию, если есть 
мозги. Или не переваривай, если нет голо-
вы или она исключительно для того, чтобы 
ломать кирпичи. Что таким людям объяс-
нять? Но таких, хочу отметить, в стране, к 
сожалению, достаточно много.

Алесь СИВЫЙ.
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